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اقتصادی

هزینهفایدهجایگزینیدلاربایورو

حذف دلار از مبادلات تجاری ایران و جایگزینی آن با ارزهایی چون یورو یکی از 
راهکارهای ایجاد بازدارندگی در برابر تحریم های آمریکا عنوان و سبب اظهارنظرهای 

گوناگون کارشناسان درباره پیامدهای این تصمیم شده است. 
چند روز پیش برخی رسانه های خارجی از تصمیم تروئیکای اروپایی شامل انگلیس، 
فرانسه و آلمان مبنی بر تداوم مبادلات تجاری با تهران بدون استفاده از دلار آمریکا 
خبر دادند؛ تصمیمی که برآیند کمیسیون مشترک برجام بود. در بیانیه پایانی این 
کمیسیون آمده است که »حفظ کانال  های بانکی، ادامه فروش نفت و گاز ایران و ایجاد 
محیط مناسب برای سرمایه  گذاری خارجی در این کشور با وجود خروج آمریکا از توافق 

هسته ای، در اولویت ایران و گروه 1+4 است.« 
ضرورت حذف دلار از مبادلات خارجی و جایگزینی آن با ارزهای دیگر از جمله لیر 
ترکیه و یورو اتحادیه اروپا موضوع تازه ای نیست و از ماه های گذشته مورد توجه تصمیم 
گیرندگان اقتصادی در ایران بوده است. حال این پرسش به ذهن می رسد که آیا چنین 
اقدامی از قابلیت عملیاتی سازی برخوردار است و در صورت اجرا، چه پیامدهایی به همراه 

خواهد داشت؟ 
در این ارتباط »مهرداد عمادی« مشاور شرکت مشاوره ای »بتامتریکس اینترنشنال« 
انگلیس بر این باور است که با وجود ریسک جایگزینی یورو به جای دلار در معاملات 
نفتی، اقدام ایران و اروپا در این برهه کار درستی است. وی در گفت وگو با خبرگزاری 
»ترند« جمهوری آذربایجان بیان داشته »به محض خارج کردن دلار از پرداخت ها، ایران 
آزادی بیشتری برای استفاده از درآمدهای حاصل از فروش نفت خام خود و نیز استفاده 
از این پرداخت ها در سیستم بانکداری بین المللی خواهد داشت. با وجود این ، به دلیل 
احتمال خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا و نیز شرایط مالی اقتصادهای ضعیف تر این اتحادیه 
که هنوز به لحاظ مالی آسیب پذیر هستند، این تبدیل ارزی ریسک هایی نیز برای ایران 

در میان مدت و بلندمدت خواهد داشت.« 
برخی تحلیلگران اقتصادی به تجارب تاریخی حذف وابستگی تجارت خارجی به دلار 
اشاره دارند؛ »اولریش لویشت  من« کارشناس بازار ارز در »کومرتس  بانک« آلمان در 
گفت وگو با »دویچه وله« اظهار داشته از لحاظ تئوری جایگزین کردن یورو با دلار کاملا 
قابل تصور است. در حال حاضر هم کشورهای بسیاری در معاملات خارجی  دوطرفه شان 
از دلار استفاده نمی کنند. اما وقتی پای ارز سوم به میان می آید هنوز بیشترین تمایل به 
دلار آمریکا وجود دارد. درست است که نقش دلار اندکی کم  رنگ شده و ما شاهد رشد 
معاملات با ارزهای خارجی دیگر به ویژه یورو هستیم، یا در برخی معاملات شرق آسیا از 
واحدهای پولی دیگر استفاده می  شود، اما بیشتر ارزها تنها در کشور خود اعتبار دارند. در 

حالی که اعتبار دلار جهانی است. 
به همین خاطر کارشناسان در کنار امیدواری به تحقق حذف دلار از معاملات با ایران، 
هزینه هایی را نیز برای آن در نظر می گیرند که »ابراهیم عماد« متخصص حقوق اقتصاد 
بین  الملل در این باره توضیح می دهد. وی معتقد است: در ارتباط با برخی مبادلات 
تجاری مربوط به محصولاتی مانند نفت، گاز، طلا، الماس و یک سری از مواد اولیه که 
در بازار سوم به عمل می آید، لازم است خاطرنشان کرد که از زمان جنگ جهانی دوم 
به این سو، تمامی مبادلات به دلار صورت گرفته و هنگامی که بحث تجارت بدون دلار 
مطرح می شود در عمل نوعی معاوضه به آن تعلق می گیرد. در چنین حالتی برای مصرف 
کننده، مابه التفاوت سایر ارزها با دلار باعث می  شود که کالا برای مصرف کننده گران  

تر تمام شود. 
این کارشناس مسائل اقتصادی در گفت وگو با رسانه ها ابراز داشته وقتی وابستگی 
به هر پولی وجود داشته باشد ) دلار یا ارزهای دیگر تفاوتی ندارد( با توجه به وضعیت 
اقتصادی و اقتصاد تعریف شده در سطح جهانی، نگاه اقتصادی- پولی به یک نگاه سیاسی، 
اقتصادی و پولی تقلیل می  یابد که بر اساس حکمرانی و رقابت  میان کشورهای مختلف 
شکل می گیرد. در چنین وضعیتی، مواردی از این دست مانند موافقت اروپایی  ها برای 
تجارت بدون دلار با ایران، نوعی بازی سیاسی، رسانه ای و مقطعی است که بیشتر منجر 

به لطمه خوردن اقتصاد کشورهای وارد کننده مانند ایران خواهد شد.
در مقابل این دیدگاه، »میرقاسم مومنی« مدیر موسسه پژوهشی »چشم انداز ابرار 
نوین« حذف دلار را در راستای تامین منافع ملی کشورمان ارزیابی کرده و گفته است: 
منافع اقتصادی کشورهای برجامی ایجاب می کند که در قالب برجام منهای آمریکا، 
مبادلات تجاری را از راه های دیگر ادامه دهند که یکی از این گزینه ها حذف دلار از 

مبادلات است. 
به باور این تحلیلگر مسائل بین المللی، اروپا اهمیت روابط سیاسی و اقتصادی با ایران را 
درک کرده است. یکی از عمده ترین دلایلی که اروپا را ملزم به باقی ماندن در برجام می 
کند، منافع اقتصادی و گسترش مناسبات تجاری با ایران است. بحران اقتصادی که در 
اروپا ایجاد شده، نقش تعیین کننده ای در تحقق این هدف دارد و موجب شده که اروپا 
به شدت به دنبال حفظ روابط سیاسی - اقتصادی با تهران باشد. بنابراین اروپا هیچگاه 

این دستاورد برد- برد را فدای زیاده خواهی های ترامپ نخواهد کرد.

نائب رئیس اتحادیه مشاورین املاک کشور:

افزایشاجارهبهابادرآمدهاتناسبندارد
نائب رئیس اول اتحادیه مشاورین املاک گفت : بازار مسکن با رشد نامتعارف و حباب 

گونه قیمت ها وارد رکود خواهد شد.
حسام عقبایی د افزود: اگر رشد حباب گونه و نامتعارف قیمت مسکن تعدیل نشود 

با کاهش حجم معاملات مواجه می شویم و دوباره بازار مسکن وارد رکود خواهد شد.
نائب رئیس اول اتحادیه مشاورین املاک با اشاره به اینکه رشد نامتعارف قیمت مسکن 
دلایل متعددی دارد افزود: یکی از دلایل افزایش قیمت مسکن رشد قیمت ها در اواخر 
سال گذشته بود که دلیل آن ورود نقدینگی ناشی از تسهیلات مسکن به بازار و رونق 
گرفتن بازار خرید و فروش مسکن بود با این حال در اردیبهشت 97 نیز بازار مسکن متاثر 
از بازارهای موازی همچون بازار ارز و طلا مجدداً¬ رشد کرد که این مسئله باعث افزایش 

افسار گسیخته قیمت ها شد و قدرت خرید مردم را به شدت کاهش داد.
عقبایی گفت: هرچند در اردیبهشت امسال تا حدودی معاملات مسکن انجام شد اما با 

این افزایش قیمت ها از خرداد ماه دوباره بازار مسکن وارد رکود شده است.
وی یکی از دلایل رکود حاکم بر بازار مسکن را عدم عرضه عنوان کرد و افزود: باوجود 
افزایش قیمت ها پافشاری برای خرید واحدهای کوچکتر از 100 متر همچنان ادامه دارد 
اما فروشندگان به دلیل نداشتن چشم اندازی روشن از آینده بازار، عرضه را متوقف کرده 

اند و همین مسئله خود به رکود بازار دامن زده است.
نائب رئیس اول اتحادیه مشاورین املاک با بیان اینکه افزایش قیمت ها را در بازار اجاره 
بها نیز¬ شاهد هستیم گفت: از آنجایی که اجاره بها متاثر از قیمت مسکن است اجاره 
بها نیز در شهرهای بزرگ و نیمه بزرگ بسیار افزایش یافته که متناسب با درآمد افراد به 

ویژه حقوق بگیران نیست.
عقبایی با بیان اینکه آمارهای موجود نشان می دهد میانگین افزایش اجاره بها نزدیک 
به 15 درصد است گفت: اما در بسیاری از شهرها بزرگ این رقم به بالاتر از 15 درصد¬ 

رسیده ودر برخی مناطق اجاره ها تا دو برابر نسبت به پارسال افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه امسال حقوق کارمندان و کارگران حداکثر 20 درصد افزایش یافته که 
همین میزان نیز در بسیاری از ارگان ها هنوز پرداخت نشده گفت : درچنین شرایطی 
چگونه می توان انتظار داشت ، مستاجران بتوانند افزایش 50 درصدی اجاره بها دربرخی 

مناطق را پرداخت کنند.
عقبایی با بیان اینکه درحال حاضر بسیاری از مستاجران در تامین مسکن خود با 
مشکلات عمده ای مواجه شده اند گفت: اگر فکری برای حل این معضل نشود، بسیاری 

از خانوارها از تمدید قرارداد مسکن های اجاره ای خود ناتوان خواهند بود. 
عقبایی با بیان اینکه کسی نباید انتظار داشته باشد مستاجر را از خارج از کشور وارد 
کنیم افزود: در شرایط فعلی انتظار می رود مالکان شرایط مستاجران را درک کنند تا با 
مشکلاتی نظیر عدم پرداخت اجاره بها و یا طرح دعاوی حقوقی درمراجع قضایی مواجه 
نشوند. وی با بیان اینکه در زمینه حل مشکل مسکن نمی توان گفتار درمانی کرد گفت: 
دلیل اصلی افزایش قیمت مسکن کمبود عرضه و افزایش تقاضاست و تا این مسئله به 

طور اساسی حل نشود مشکلات بازار مسکن همچنان باقی خواهد ماند.
عقبایی با بیان اینکه از سال 74 تا 94 قیمت مسکن 104 برابر شده است گفت: این آمار 
نشان می دهد در بیست سال گذشته قیمت مسکن 1000 درصد رشد داشته و این رشد 
متناسب با درآمد مردم حتی طبقه مرفه نیست. وی با بیان اینکه هر ساله یک میلیون 
ازدواج در کشور ثبت می شود گفت: در گذشته حدود 12 تا 13 سال زمان نیاز بود تا زوج 
های جوان صاحب خانه شوند اما با رشد بی رویه قیمت مسکن این آمار بسیار بیشتر شده 
است. وی تنها راهکار حل مشکل مسکن را برنامه ریزی برای تولید مسکن ارزان عنوان 
کرد و افزود: مسکن سیب زمینی و پیاز نیست که از خارج وارد کنیم و عرضه و تقاضا را 
متعادل سازیم. بازار مسکن باید با برنامه ریزی منسجم و ورود به عرصه تولید خانه های 

ارزان و همچنین ورود دولت به تولید واحدهای استیجاری متعادل شود.
وی در پایان با بیان اینکه در حال حاضر 15 سال از برنامه ریزی های انجام شده برای 
تولید مسکن عقب هستیم گفت: اگر از همین امروز هم کار تولید مسکن ارزان و دادن 
سوبسید به مستاجران را آغاز کنیم شاید سال 1410 بتوان توازن را به بازار مسکن 

بازگرداند.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران با تاکید برلزوم بازگشت به »نظام اقتصادی قانون 
اساسی« گفت: این نظام با پول اجازه تجارت نمی دهد در حالی که در اقتصاد 
کنونی، همه کارهای مولد را تعطیل کرده و برای گرفتن بهره هایی تا 25 درصد 

سرمایه خود را در بانک ها گذاشته اند. 
»حسن سبحانی« در گفت وگو با ایرنا درمورد شرایط اقتصادی پیش رو کشور 
افزود: ما نظام سیاسی به نام »جمهوری اسلامی« تعبیه کرده ایم که به لحاظ نوع 
رویکرد در جهان امروز با مقاومت هایی روبروست. منطق حکم می کند که یک 

نظام اقتصادی متناسب و پشتیبان این نظام سیاسی انتخاب شود. 
وی با بیان این که »نظام اقتصادی قانون اساسی«، تا حد زیادی می تواند متناسب 
با نظام سیاسی منتخب باشد، یادآور شد: کاری که کردیم این است نظام اقتصادی 
را برگزیدیم و ادامه دادیم که نه تنها پشتیبان نظام سیاسی جدید نبود، بلکه همان 
نظام اقتصادی سیستم های سیاسی مخالف ما یعنی سرمایه داری بود و به اشتباه 

آن را پشتیبان نظام سیاسی منتخب در جمهوری اسلامی کردیم. 
عضو پیشین ناظر در شورای پول و اعتبار با تاکید بر این که این ناسازگاری منطقی 
ما را از اهداف دور کرده است، تصریح کرد: دست کم باید به اقتصاد قانون اساسی 

برگردیم که 98 درصد مردم به آن رای داده اند و قابل دفاع هم است.
سبحانی ادامه داد: نظام اقتصادی قانون اساسی ویژگی هایی دارد و با سیاست 
هایی مانند آزادسازی اقتصاد و بازار، خصوصی سازی های وسیع در اقتصادی که 

بخش خصوصی اش به شدت غیرمولد است، فرق دارد. 
وی اضافه کرد: »نظام اقتصادی قانون اساسی با پول اجازه تجارت نمی دهد یعنی 
ربوی نیست.« اقتصاد فعلی ما اقتصادی است که همه کارهای مولد خود را تعطیل 
کرده و همه برای گرفتن بهره هایی تا 25 درصد سرمایه خود را در بانک ها گذاشته 

اند چون ریسک و حتی مالیات ندارد. 
*سیاست های اصل 44 ناموفق بود

نماینده پیشین مجلس هچنین در پاسخ به این سوال که آیا در نظام اقتصادی 
قانون اساسی اصلاحات اصل 44 قانون اساسی را هم مد نظر دارید، گفت: دلیل 
ناموفق بودن اصلاحات این اصل نامتناسب بودن آن با شرایط اقتصادی ایران است.

سبحانی یادآور شد: در آن زمان با این موضوع در مجلس مخالفت کردم، خصوصی 
سازی به این معنا نیست که انحصار دولتی را تبدیل به انحصار بخش خصوصی 
کنیم. در خصوصی سازی باید رقابت ایجاد کنیم و بخش مولد داشته باشیم. دعا می 

کنم همه ایران مولد باشد، ولی به دعای ما کار درست نمی شود.
وی افزود: درحال حاضر بخش خصوصی ایران به هر دلیلی مولد نیست، به موجب 
بند »الف« اصل 44 قانون اساسی قرار بود بخش خصوصی درمواردی که تاکنون 
نتوانسته بود، تولید کند وارد شود و پتروشیمی و پالایشگاه و ... بسازد ، شما می 
بینید بند»الف« اصلا عملکردی ندارد همه دنبال بند »ج« یعنی خرید سهام دولت 

هستند. 
استاد اقتصاد دانشگاه تهران یادآور شد: هیچ کس نمی آید که از صفر شروع 
کند، همه می گویند آنچه ساخته شده، یعنی صنایع سودآور پتروشیمی که با ارز 
هفت تومانی درست کردید را به ما بدهید. این روحیه یک واقعیت است ای کاش 

این گونه نبود .
سبحانی همچنین اظهار داشت: میل به خصوصی سازی یک مساله است و 
ظرفیت و قابلیت خصوصی شدن مساله دیگر. تا زیربنا را درست نکنیم خصوصی 

سازی سر از بیراهه در می آورد. 
وی تاکید کرد: آنچه از مسیرش منحرف شود می تواند فساد در آن رخنه کند. 
نباید از این حرف ها گذشت. ما در خصوصی سازی، تولید کننده ای نداریم که 
بخواهد از صفر شروع کند، مگر در بانک و بیمه که تا دلتان بخواهد از صفر شروع 

کردند برای آن که در بانک و بیمه با پول می شود تجارت کرد.
*پشتیبانی سیستم سیاسی علت مولد بودن برخی نظام اقتصادی است 
این کارشناس مسائل اقتصادی در پاسخ به سوال دیگری درمورد علت مولد بودن 
نظام های اقتصادی لیبرال، گفت: علت این امر پشتیبانی سیستم سیاسی از نظام 
اقتصادی بوده و مساله اختلافات ایدئولوژی نیست تا شما را تحریم کنند و نگذارند 

از پول خودتان استفاده کنید. 
سبحانی با بیان این که کشورهای پیشرفته عدم تعادلی در اقتصاد خود ندارند، 
افزود: در نظام اقتصاد سرمایه داری گفته می شود باید رقابت حاکم باشد و میان 
کشورها به لحاظ اقتصادی مرزی نباشد یا هرجا ارزان تر است همانجا فعالیت کنید، 
حتی اگر بهره ای هست نیم یا 25 صدم درصد است، در حالی که ما عدم تعادل 

های وسیعی داریم مانند نرخ بهره در برخی موارد تا 25 درصد هم رسیده است. 
وی با بیان این که آیا به توطئه آمریکا برای فروپاشی نظام اقتصادی ایران باور 
ندارید، گفت: اگر آمریکایی ها اوایل نمی خواستند اما اکنون بدشان نمی آید ساختار 
اقتصادی ما را دچار اضمحلال کنند. اما در چگونگی این مساله می توان بحث کرد. 
وی یادآور شد: کارشکنی آمریکایی ها فقط مساله ما نیست دولت آمریکا با پیمان 
های بین المللی هم دچار چالش شده است. من با تعارض دیگران با نظام سیاسی 

خودمان موافقم ولی آن را توطئه نمی دانم. 
استاد دانشگاه تهران با بیان این که چند سالی بود که شرایط اقتصادی بهتر شده 
بود،افزود: آثار روانی اقدامات ترامپ می تواند از زمینه سازان وضعیت موجود تلقی 
شود. اقداماتی چون خروج ترامپ از برجام و مبهم بودن آینده اقتصادی کشور، 
سرمایه گذاران را برای تصمیم گیری دچار سردرگمی می کند و این احساس که 

وضعیت در حال بدتر شدن است به این شرایط دامن می زند.
سبحانی در بخش دیگری از این گفت و گو به مساله رباخواری در اقتصاد اشاره و 
تصریح کرد: اگر به شکل عقلی به رباخواری توجه کنیم جامعه ای که تولید ندارد، 
فقیر می شود و اگر هم شرعی فکر کنیم جامعه ربا خوار هلاک می شود، هلاکت 

همین است که می بینیم. 
وی با بیان این که برای برون رفت از وضعیت فعلی باید فرهنگ کار و تولید ترویج 
شود، اظهارداشت: مهار وضعیت مخرب فعلی به سال ها زمان نیاز دارد و به عمر یک 

دولت، یک سال و 2 سال قد نمی دهد این مساله زوایای مختلف دارد.
وی ادامه داد:جامعه ای که عادت دارد بدون این که کار کند 20 الی 25 درصد 
بهره بگیرد کشاندن آن به سمت درآمد متناسب با کار و زحمت خیلی سخت است. 
اگر امروز دهها کارخانه هم راه بیفتد کسی حاضر نیست درآمد سهل الوصول را از 

دست بدهد و بیاید در کشاورزی صنعت و غیره، زحمت بکشد و کار کند. 
*علت افزایش نرخ دلار ساختاری است

عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به این سوال که مشکلات 
کنونی در بازار ارز چه میزان ساختاری و چه میزان ناشی از سیاست گذاری های 
اقتصادی دولت است، گفت: هر کسی که اقتصاد ایران را بشناسد، می داند که از 
گذشته به خصوص از طرف دولتی ها به نحوی به جامعه القا شده است که دارایی، 
قیمت ها و قدرت خرید خود با دیگران را با دلار مقایسه کند، مثلا دستمزد کارگران 

را با حقوق کارگران در آلمان یا کشور دیگر مقایسه می کنند.
سبحانی افزود: دولت دوست دارد به جای این که براساس شرایط داخلی قیمت 
حامل های انرژی را افزایش دهد، این قیمت ها را با کشورهای دیگر مقایسه کند. 
در نتیجه خودآگاه یا ناخودآگاه مردم را به مقایسه درآمد و هزینه های خود را با 
دلار سوق داده ایم. وی درمورد نفتی بودن درآمدهای دولت نیز گفت: با این که 
از اوایل انقلاب تاکنون 30 درصد وابستگی دولت به نفت کم شده اما بازهم تا 55 
درصد عملکرد بودجه به نفت بر می گردد. زمان تقدیم لایحه بودجه به مجلس 
ممکن است این درصد کمتر باشد ولی در عمل این 55 درصد، سهم خیلی بالایی 
در بودجه دولت دارد. دولت علاقمند است این منبع درآمدهای خود را تا جایی که 
می تواند گران تر بفروشد که این دلیلی می شود برای این که قیمت ارز را بالا ببرد.
وی با یادآوری این که در مبنا و ساختار، همه دولت ها در پی افزایش نرخ ارز 
بودند، گفت: از این سیاست، بخش صاحب ارز غیردولتی یا بازرگانان و تجار حمایت 
می کنند. از دهه های پیش شرایط همواره آماده بوده است که نرخ دلار برای 
اقتصاد ایران مهم و تعیین کننده باشد حتی در بخش هایی که هیچ ارتباطی با ارز 
ندارد، مثلا سبزی فروش با استناد به افزایش نرخ دلار قیمت سبزی را بالا می برد.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران تاکید کرد: مساله افزایش نرخ ارز ساختاری است 
و ما خود را به این وضعیت عادت داده ایم سیاست های غلطی که همین منویات 
را دنبال می کند مانند »یکسان سازی نرخ ارز«، زمینه را برای این شرایط فراهم 
می کند. سبحانی درخصوص سیاست یکسان سازی ارز توسط بانک مرکزی یادآور 
شد: بانک مرکزی بیش از همه مطلع است که موجودی ارزی چه میزان است و تا 
چه اندازه می تواند یکسان سازی نرخ ارز را اجرا کند. آنها به انگیزه دریافت ریال با 
فروش دلار گران تر، کار را شروع می کنند ولی در مواردی کار از دستشان درمی 
رود. وی اقتصاد ایران را اقتصادی 80 میلیون نفری توصیف کرد و افزود: وقتی از 
قیمت کالایی مثل دلار صحبت می کنیم باید مردم با آن کالا که دلار یا ارزهای 
دیگر است فارغ از هر نوع تبانی، به شکل گسترده داد و ستد کنند تا بازار شکل 
بگیرد. عضو ناظر پیشین مجلس در شورای پول و اعتبار ادامه داد: کافی است شما 
خودتان به تنهایی در یک کانال تلگرامی بگویید ارز را به این قیمت خریدم و آن 
را برای 10 نفر بفرستید، چون جامعه به این مقوله حساس است آنها خودشان 
سربازان بی جیره و مواجب می شوند که همین خبر را منتشر کنند. کجا ثابت می 
شود این حرف درست یا نادرست است؟ ممکن است عده کمی به هر دلیل خرید و 

فروش کنند و آنرا بازار ارز بنامند اما بازار ما 80 میلیون نفری است. 
سبحانی در مورد نقش رسانه ها در افزایش نرخ ارز نیز اظهارداشت: متاسفانه 
رسانه ها همین اخبار جعلی یا خبرهایی که در محدوده کوچک اتفاق افتاده 
را مساله اقتصاد کشور می کنند و نمایندگان مجلس و دولت هم روی همین 
داده ها، تحلیل و تصمیم گیری می کنند و آنرا به مساله ملی تبدیل می کنند.
نمی گویم باید این مسائل را ندید بلکه در نحوه مواجهه با این مساله باید دانش 

کافی داشت. 
وی در ادامه درباره روانی بودن افزایش قیمت ها، گفت: دولتمردان در مقاطع 

مختلف زمانی حرف های مختلفی در مورد یک موضوع می زنند اگر حرف های آنها 
با هم ناسازگار نباشد، می شود تایید کرد اما اگر متناقض باشد، متوجه می شویم 

این موضوع را برای پاسخگویی به افکار عمومی مطرح می کنند.
*تولید پیش نیاز پیمان های ارزی دوجانبه است 

نماینده پیشین مجلس در پاسخ به سوال دیگری درباره انعقاد پیمان های پولی 
دوجانبه و این که این سیاست چه میزان می تواند آثار تحریم ها را کاهش دهد، 

یادآور شد: حذف دلار ممکن هست ولی در میان مدت عملی نمی شود. 
سبحانی ادامه داد: ما باید کالایی را تولید کنیم تا پشتیبان ما در پیمان های 
دوجانبه ارزی باشد در حالی که کشور ما در بی رونقی کامل تولید به سر می برد 

و اصولا کالایی تولید نمی کنیم که بتوانیم صادر کرده و آن رابه ارز تبدیل کنیم.
وی افزود: در واقع شرایط پشتیبان این تفکر، تولید است، روش های مشخص 
برای رونق تولید وجود دارد و می تواند پشتیبان خوبی در پیمان های دوجانبه باشد.

*ریل گذاری اقتصاد باید تغییر کند
سبحانی درباره عملکرد تیم اقتصادی دولت هم گفت: این پرسش را نمی توان 
بدون توجه به گذشته اقتصاد ایران پاسخ داد. کسانی که به طور ویژه در تیم 
اقتصادی دولت هستند مانند رییس کل بانک مرکزی، وزیر اقتصاد، رییس سازمان 
برنامه و بودجه و تاحدودی هم معاون اول رییس جمهوری، هر کدام رزومه کاری 
در جمهوری اسلامی ایران دارند و عمدتا هم مقامات مهمی بوده اند. تفکر این افراد 

از گذشته آمده یا از خودشان یا دانشگاهیان و مشاورانشان است. 
نماینده سه دوره مجلس شورای اسلامی با بیان این که نقطه شروع این تفکر پایان 
جنگ تحمیلی بود، افزود: روش آنها هیچ موقع متناسب با شرایط ایران نبوده است و 

شرایط اقتصادی که هم اکنون بر کشور حاکم است، دلیل این امر است.
سبحانی خاطرنشان کرد: بارها گفته ام که دولت ها صرف نظر اینکه »سازندگی«، 
»اصلاحات«، »مهرورزی« یا »تدبیر« باشند، همه به طور واحد، یک سیاست 
اقتصادی را دنبال می کردند. این افراد از کارگزاران عمده آن دولت ها یا مجالس 
همزمان با آنها دولت ها بوده اند و سیاستی که در سی سال گذشته در ایران حاکم 

شده، »نهادی« آنها شده است. 
وی علت نامتناسب خواندن سیاست های اقتصادی دولت های گذشته را علت 
شرایط فعلی شاخص های اقتصادی کشور دانست و تاکید کرد: اگر این افراد را 
جابجا کنید ولی آن سیاست و ریل گذاری گذشته ادامه داشته باشد هیچ اتفاقی 
نمی افتد، چون وقتی روی ریل مشخص حرکت می کنید آدم ها لزوما باید خود را 

با شرایط حاکم همراه بکنند. 
*تغییر افراد لازم هست اما کافی نیست

عضو ناظر پیشین مجلس در شورای پول و اعتبار با بیان این که می توان سیاست 
های اقتصادی گذشته را عوض کرد، افزود: درحال حاضر تغییر سیاست نسبت به 
10 یا 20 سال پیش، هزینه و سختی و زمان بیشتری می طلبد ولی امکان پذیر 

است. 
سبحانی یادآور شد: لذا تغییر افرادی که در بخش اقتصاد هستند »لازم هست، 
ولی کافی نیست« بلکه باید سیاست ها عوض شود. »اگر سیاست ها عوض شود 
این افراد، مردان آن سیاست نیستند، چون گذشته آنها نشان می دهد که نبودند.« 
وی ادامه داد: برای اصلاح وضعیت اقتصادی کشور باید به سمت تغییرات بنیادی 
برویم و برای این کار باید آدم های این تغییرات را پیدا کنیم. من اعتراف می کنم 
به خاطر حاکمیت 30 ساله یک تفکر اقتصادی، تعداد کسانی که به این تفکر عادت 
کرده اند، بیشتر است اما به این معنا نیست، راهکار نداشته باشیم. وضعیت نسبت 

به گذشته سخت تر شده است ولی غیر ممکن نیست.
*سرمایه اجتماعی در کشور آسیب دیده است

نماینده پیشین مجلس همچنین در پاسخ به سوال دیگری درباره نقش و جایگاه 
اعتماد و سرمایه اجتماعی در علم اقتصاد گفت: در اقتصاد توسعه به سرمایه 
اجتماعی توجه می کنند اما ممکن است برخی از اقتصاددانان که خیلی ریاضی 
مابانه فکر می کنند به این مسائل توجه نکنند. به هرحال »گذشته چراغ راه آینده 
است« تردیدی نیست که سرمایه اجتماعی در کشور آسیب دیده است دلیل آن 

هم انحرافاتی است که وجود دارد.
سبحانی افزود: چون قوای کشور کمتر با مردم صحبت می کنند، افراد نمی توانند 
سره از ناسره را تشخیص دهند لذا این مسائل را به حساب این می گذارند که برخی 
موضوعات و مسائل که در جامعه مطرح می شود درست است، مثلا می گویند 
چندمورد اختلاس رخ داده است حتی برای کسانی که در بخش هایی از حاکمیت 

هستند معلوم نمی شود با اختلاس گران برخورد شده یا نشده است. 
وی تصریح کرد: جامعه به این گونه مسائل حساس است و چون روشنگری نمی 
شود فکر می کنند این موضوع درست است. در نتیجه سرمایه اجتماعی درمواردی 

به ناحق لطمه خورده است.
وی ادامه داد: من همیشه امیدوار هستم چون در جامعه ما اعتقادات مذهبی دارد 
باز هم اگر رگه هایی از صداقت و شفافیت را بببیند به نظر من کمک می کند.ولی 
اینکه در این شرایط افراد سرمایه شان را بیاورند، انتظار زیادی است، همانطور که 

اعتماد به تدریج ریزش کرد باید به تدریج هم ساخته شود.
*باید ساده انگاری ها را کنار بگذاریم

نیروهای  به ظرفیت جمعیتی و  با توجه  افزود:  اقتصاد دانشگاه تهران  استاد 
تحصیلکرده، احتمال اینکه مشکلات بیرونی را به حداقل برسانیم در ایران وجود 
دارد ولی اگر انتظار داشته باشیم برای حل مشکلات مجلس یا دولت طرح دوفوریتی 
بدهند این ساده انگاری ها باید کنار گذاشته شود. یک چشم انداز 10 ساله در نظر 

بگیریم و هماهنگ کار کنیم تا نرخ رشد تخریب در اقتصاد ایران کم شود.
سبحانی تشکیل جلسه سران قوا را موجب هماهنگی بیشتر و اضطراب کمتر 
دانست و افزود: این جلسات نشان می دهد مشکلات بیرونی جدی است. در هر 
حال باید به جامعه برگردیم و خیلی شفاف با مردم صحبت کنیم و بگوییم »همه 

آنها که راه به جایی بردند کار کردند...کار کردند...کار کردند.«

سبحانی استاد اقتصاد دانشگاه تهران: 

باید به نظام اقتصادی قانون اساسی برگردیم 

پالایشگاه ستاره خلیج فارس که فازهای اول و دوم آن در دولت 
های یازدهم و دوازدهم به بهره برداری رسیده، برگ برنده ایران 
در زمان تحریم است که می تواند علاوه بر حفظ خودکفایی، 
برنامه های تحریم بنزین و بحران آفرینی در کشور را ناکام 

بگذارد. 
بنزین به عنوان محصول پرمصرف و راهبردی در دنیای معاصر، 
با رفاه و توسعه جوامع ارتباطی نزدیک دارد؛ به طوری که اختلال 

در روند تامین آن با نارضایتی و بحران هایی همراه می شود.
در این میان، دولت آمریکا که عزم خود برای برقراری دور 
جدید تحریم ها علیه ایران را جزم کرده است، در گذشته به 
بنزین به عنوان نقطه ضعف دولت ایران می نگریست، زیرا بخش 
عمده آن وارداتی بود. به همین دلیل به راحتی می توانست به 
تحریم صادرات بنزین به ایران اقدام کند، همان طور که در دور 

قبلی تحریم ها به این کار دست زد.
این بار، شرایط تغییر کرده است؛ زیرا با توجه ویژه به توسعه 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس که به عنوان بزرگ ترین پالایشگاه 
میعانات گازی جهان شناخته می شود، نگرانی بابت کمبود 

بنزین در کشور رفع شده است.
نکته دیگر این است که با راه اندازی پالایشگاه 360 هزار بشکه 
میعانات گازی ستاره خلیج فارس، ایران از بابت افزایش تولید 
میعانات گازی و تحریم احتمالی صادرات آن نیز نگرانی نخواهد 

داشت. 
*برگ برنده ایران در زمان تحریم

پالایشگاه ستاره خلیج فارس در شرایطی راه اندازی شد که 
ممکن بود با وجود افزایش مصرف بنزین، واردات این فرآورده 

با مشکل روبرو شود.
با توجه به سیاست رییس جمهوری آمریکا که تلاش می کند 
از همه ابزارها برای اعمال فشار به ایران استفاده کند، در صورت 
ناتوانی کشور در تولید بنزین، به سراغ تحریم صادرات بنزین به 
ایران نیز می رفت اما با توجه به راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج 

فارس، این ابزار فشار از دستان آمریکا خارج شده است.
اکنون ایران می تواند براحتی نسبت به تولید و ذخیره سازی 
بنزین اقدام کند. در این میان، تنها نگرانی مربوط به داخل کشور 
است که مردم، مصرف بی رویه دارند و با خودروهای بی کیفیت 
تولیدی خودروسازان داخلی، این سرمایه های ملی را به راحتی 

می سوزانند.
* شتاب دهی به ساخت ستاره در دولت یازدهم

قرارداد ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس در اواسط دهه 
1380 به امضا رسید که قرار بود در چهار سال، با افزایش تولید 
بنزین و خودکفایی کشور در این فرآورده راهبردی هر چه زودتر 
ساخته شود اما این هدف هیچگاه محقق نشد و ساخت آن 

به دلیل تحریم و سوءمدیریت طبق برنامه پیش نرفت و بارها 
با تاخیر افتاد.

درنهایت، در دولت یازدهم بخش هایی از مرحله نخست این 
پالایشگاه به بهره برداری رسید و در تیرماه امسال نیز فاز 2 
باحضور رییس جمهوری به طور رسمی راه اندازی شد که با 

راه اندازی آن تراز تولید و مصرف بنزین در کشور، مثبت شد.
هزینه ساخت این پالایشگاه حدود چهار میلیارد دلار است که 

به طور کامل از محل منابع داخلی تامین شده است.
*جلوگیری از تحریم فروش میعانات گازی ایران

فروش  ایران،  بر  احتمالی جدید  تحریم های  اعمال  از  پس 
میعانات گازی پارس جنوبی دشوار می  شد اما پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس با مصرف روزانه 360 هزار بشکه میعانات گازی، 

مانع بروز مشکل می شود.
با توجه به این که میعانات گازی، به واسطه تولید گاز از میدان 
پارس جنوبی تولید می شود، باید سریعا به مصرف داخلی رسیده 
و یا صادر شود، در صورت عدم توان در فروش و مصرف میعانات 

گازی، روند تولید گاز کشور دچار اخلال می شد.
بر این اساس، پالایشگاه ستاره خلیج فارس علاوه بر تولید 

بنزین به تداوم روند عادی تولید گاز کشور نیز کمک می کند.
* کاهش واردات بنزین به لطف ستاره

ایران که از مصرف کنندگان بزرگ بنزین در جهان است، به 
علت وجود خودروهای بی کیفیت و پر مصرف و تردد بالای 
شهری و برون شهری، همواره با معضل افزایش مصرف بنزین 
روبروست؛ به طوری که سالیانه باید مبلغ قابل توجهی را صرف 

واردات بنزین کند. با راه اندازی فازهای پالایشگاه پارس جنوبی، 
روند صعودی واردات بنزین متوقف شده است و اکنون حتی 

کمتر از میزان پیش بینی شده، بنزین وارد می شود.
بر اساس برنامه ریزی انجام شده قرار بود در سه ماه نخست 
امسال به طور میانگین روزانه 9 میلیون لیتر بنزین وارد شود اما 
این میزان به پنج میلیون و 700 هزار لیتر کاهش یافت که نشان 

دهنده 36 درصد واردات کمتر از برنامه پیش بینی شده است.
* پالایشگاه ستاره خلیج فارس مانع خروج 5.4 میلیارد دلار

پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس از زمان راه اندازی 
مرحله نخست آن در اردیبهشت سال 1396 تا پایان خرداد 
امسال، از خروج پنج میلیارد و 400 میلیون دلار ارز جلوگیری 
کرد. این پالایشگاه روزانه حدود 15 میلیون دلار بابت تولید 
سه فرآورده بنزین، نفت گاز و گاز مایع آن در داخل، ارز ذخیره 

می کند.
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی در این باره گفت: پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
روزانه 24 میلیون لیتر بنزین یورو 5 و 6 میلیون لیتر فرآورده 
میان تقطیر تحویل می دهد که اگر ارزش هر لیتر را 50 سنت در 
نظر بگیریم، مجموع آن برابر با 15 میلیون دلار در روز می شود.

علیرضا صادق آبادی افزود: این پالایشگاه از زمان افتتاح فاز 
نخست آن تا ابتدای تیرماه، سه میلیارد و 700 میلیون لیتر 
بنزین،  یک میلیارد و 700 میلیون لیتر نفت گاز، 500 میلیون 
لیتر گاز مایع و 9 میلیارد لیتر سایر فرآورده را تولید کرده است.

مجموع این تولیدات، حدود پنج میلیارد و 400 میلیون دلار 

ارزش دارد که به همین میزان، از خروج ارز جلوگیری شده 
است.

* خودکفایی در تولید بنزین 
با وارد مدار شدن همه فازهای پالایشگاه ستاره، ایران پس از 
105 سال از واردات بنزین خودکفا می شود و حتی کشورمان 

می تواند به صادر کننده این فراورده نیز تبدیل شود
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران در این باره گفت: با راه اندازی فاز سوم ستاره خلیج فارس، 
روزانه 12 میلیون لیتر دیگر به حجم بنزین یورو 5 تولیدی ایران 
افزوده خواهد شد و تلاش بر این است که روزانه 80 میلیون لیتر 
بنزین یورو 5 تولید کنیم و به هدف ظرفیت تولید روزانه بیش از 

100 میلیون لیتر نزدیک شویم.
ساماندهی واردات و صادرات و حمایت از خودکفایی در تولید 
کالاها از بندهای سیاست های اقتصاد مقاومتی است که در سال 

1392 ابلاغ شد.
پس از آن، سال 1395 از سوی رهبر معظم انقلاب »اقتصاد 
مقاومتی؛ اقدام و عمل« نام گرفت. سال 1396 نیز »اقتصاد 

مقاومتی؛ تولید- اشتغال« بود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی شعار سال 1397 را »حمایت از 

کالای ایرانی« اعلام کردند. 
قرار است واحد تقطیر فاز سوم پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
مهرماه امسال راه اندازی شود که مجموع تولید بنزین یورو 4 و 5 

را به 54 میلیون لیتر در روز می رساند.
اکنون ایران از بین پنج فرآورده اصلی نفت، صادرکننده چهار 
فرآورده نفتی شامل گازوئیل، نفت سفید، نفت کوره و گاز مایع 
است و فقط بخشی از بنزین مورد نیاز کشور از محل واردات 

تامین می شود که آن نیز بزودی متوقف می شود.
میانگین مصرف روزانه بنزین از آغاز امسال تا پایان اردیبهشت 
به 85 میلیون و 900 هزار لیتر رسید که نسبت به مدت مشابه 

پارسال 9.4 درصد رشد را نشان می دهد. 
* بزرگترین پالایشگاه میعانات گاز جهان در ایران 

پالایشگاه 360 هزار بشکه ای ستاره خلیج فارس به عنوان 
بزرگ ترین پالایشگاه در دست ساخت میعانات گازی منطقه 
خاورمیانه به شمار می رود که تاکنون 2 فاز آن در بندرعباس 

راه اندازی شده است.
سه فاز این پالایشگاه از ظرفیت تولید روزانه 36 میلیون لیتر 
بنزین و 14 میلیون لیتر گازوییل با استاندارد یورو4 اتحادیه اروپا 

برخوردار است.
علاوه بر بنزین و گازوییل محصولات دیگری مانند 2 هزار 
تن در روز گازمایع، سه میلیون لیتر سوخت هواپیما و 130 تن 

گوگرد تولید و عرضه می شود.

شتاب دهی به ساخت ستاره در دولت یازدهم  و دوازدهم 

پالایشگاهستارهخلیجفارس؛برگبرندهایراندردورانتحریم
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 خشم رئیس باشگاه ترابوزان از واسطه ها

آقااوغلو:100دلالقیمتحسینیرابالابردند
رئیس باشگاه ترابوزان در تشریح آخرین وضعیت این باشگاه در بازار تابستانی با عصبانیت 

از دخالت واسطه ها و مشکلاتی که در انتقال مدافع تیم ملی ایران رقم زدند، صحبت کرد.
احمد آقااوغلو رئیس جدید باشگاه ترابوزان در پی جنجال های رقم خورده پیرامون 
خریدهای جدید تابستانی در گفتگویی با سایت haber61 ترکیه به تشریح آخرین تحرکات 
در بازار پرداخت و مدعی شد دو بازیکنی که در یک قدمی امضای قرارداد و پوشیدن پیراهن 
ترابوزان بودند به خاطر ورود بی دلیل انواع واسطه ها و دلالان به پروسه مذاکرات آنها با سایر 

باشگاه ها حالا با مشکلاتی روبرو شده اند.
یکی از بازیکنان مد نظر رئیس ترابوزان اسپور مجید حسینی مدافع 22 ساله تیم ملی ایران 
و باشگاه استقلال تهران است. آقااوغلو که مشخص بود به شدت از دست واسطه ها عصبانی 
و خشمگین است در خصوص ستاره ایرانی گفت:» سیاست کاری من این است که اگر 
ترانسفری برای باشگاه انجام می دهم درست و منطقی باشد نه به هر روشی که این روزها 
باب شده و تبعات سنگینی را در آینده نزدیک گریبانگیر باشگاه می کند. درست مثل ترانسفر 

باکاری کانه از مالاگا این بار مجید حسینی هم با همان اتفاقات روبرو شده است«.
او ادامه داد:» من به این شکل ترانسفر انجام نمی دهم. اجازه هم نمی دهم کسی به همین 
شکل ترانسفر انجام بدهد. در ترانسفر مجید حسینی 100 نفر به باشگاه این بازیکن )استقلال 
تهران( رفته اند و گفته اند که ما می توانیم حسینی را با قیمت بالاتری به ترابوزان بفروشیم«.

رئیس باشگاه ترابوزان اما در پاسخ به این رفتار پیام شفافی برای واسطه ها داشت و تصریح 
کرد:» کور خوانده اید! ترابوزان دیگری خونی برای مکیدن توسط این منیجرها ندارد. دیگر 
به این شکل بازیکن نمی خریم و اجازه اش را هم نمی دهیم کسی این کار را با باشگاه انجام 
بدهد«. در بخش پایانی آقااوغلو پیرامون پیشنهاد باشگاه به حسینی گفت:» ما این بازیکن 
جوان را با قراردادی سه ساله جذب می کنیم و به هیچ عنوان زیر بار امضای قرارداد یک ساله 

و قرضی نخواهیم رفت«.

مخالفتبرانکووهیئتمدیرهپرسپولیسبا
جداییبیرانوند

اعضای هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس و سرمربی این تیم مخالف جدایی دروازه بان تیم شان 
هستند.  علیرضا بیرانوند بعد از عملکرد خوب در جام جهانی 2018 روسیه این روز ها با 
پیشنهادات زیادی از باشگا ه های مختلف خارجی روبه رو شده است. حمیدرضا گرشاسبی هم 
این موضوع را اعلام کرده و اعضای هیئت مدیره باشگاه و برانکو ایوانکوویچ را در جریان این 
موضوع قرار داده است. برانکو در صحبت با مسئولان باشگاه پرسپولیس مخالفت خود را با 
این موضوع اعلام کرده و اعضای هیئت مدیره این باشگاه نیز در این زمینه با برانکو هم عقیده 
هستند. با این شرایط بیرانوند حداقل تا نیم فصل در پرسپولیس خواهد ماند و احتمالا بعد از 

جام ملت های 2019 آسیا به یک تیم خارجی ترانسفر خواهد شد.

تمامتیمهاییکهانصاریفردرامیخواهند
یک رسانه  ورزشی یونان از پیشنهادهای خارجی ملی پوش ایرانی تیم المپیاکوس آتن در 

فصل نقل وانتقالات تابستانی رونمایی کرد.
باشگاه های ترکیه ای بشیکتاش و فنرباغچه و 2 باشگاه آلمانی اشتوتگارت و آگزبورگ خواهان 
به خدمت گرفتن کریم انصاری فرد، بهترین مهاجم فصل گذشته المپیاکوس هستند. مهاجمی 
که این روزها برای گذراندن دوران استراحت در اسپانیا به سر می برد و ظرف روزهای آینده 

وضعیت نهایی او برای فصل آینده مشخص خواهد شد.
این احتمال وجود دارد که باشگاه المپیاکوس به زودی پیشنهاد دیگری نیز برای انصاری فرد 
دریافت کند. المپیاکوس از روز گذشته دومین اردوی تابستانی خود را در بلژیک آغاز کرده و 
طبق گزارش سایت خبری این باشگاه کریم انصاری فرد و احسان حاج صفی با تاخیر2 روزه 
در این اردو باید حاضر شوند. هر چند انصاری فرد شاید با توجه به انتقال احتمالی اش به یونان 

سفر کند.

این تیم  ضربه تمام کننده مهاجم تیم ملی کرواسی که 
را مقابل انگلیس برنده کرد و به فینال جام جهانی فرستاد، 
این رقابت ها  ایران در  به آخرین موقعیت  شباهت خاصی 

داشت.
24 ساعت پس از اینکه فرانسوی ها جشن فینالیست شدن 
در جام جهانی بعد از 20 سال را آغاز کردند، دومین بازی 

مرحله نیمه نهایی لحظات حساسی را پشت سر می گذاشت.
در ورزشگاه لوژنیکی مسکو تیم های ملی کرواسی و انگلیس 
برای تحقق رویاهایشان می جنگیدند؛ سه شیرها می خواستند 
و  شوند  فینالیست  جهانی  جام  در  دوباره  سال  از 52  بعد 
شطرنجی های کرواسی به دنبال اینکه اولین بار طعم حضور در 

بازی نهایی یک دوره از جام جهانی را بچشند.
پس از 90 دقیقه تلاش که به تساوی انجامیده بود، انتظار 
می رفت کفه ترازو به سمت انگلیس سنگینی کند. کرواسی 
در دو بازی قبلی خود نیز 120 دقیقه بازی کرده بود و حالا 
ناچار بود باز هم چنین ماراتنی را پشت سر بگذارد. بعد از اینکه 
نیمه اول وقت های اضافه هم سپری شد، به نظر می رسید 
خستگی بیش از پیش کروات ها را تضعیف کند؛ اما یک حمله 

از سمت راست دروازه انگلیس، توپ را به مهاجم توانای تیم 
کرواسی رساند. ماریو مانژوکیچ این توپ را به بهترین شکل 
به گوشه دروازه جردن پیکفورد فرستاد و همزمان با آن، 4 
میلیون مردم کشورش را به عرش. ضربه مانژو اما با فوتبال 
دوستان ایرانی کاری کرد که حس کنند حسرت جام جهانی 
هنوز دست از سرشان برنمی دارد.  شانزده روز قبل از ضربه 
تاریخی مهاجم یوونتوس به سمت دروازه انگلیس و البته 650 
کیلومتر دورتر از جایی که مانژوکیچ ایستاده بود، مهاجم تیم 
ملی ایران فرصت داشت که همان حجم شادی را به جمعیتی 
20 برابر بیشتر از تعداد مردم کرواسی تزریق کند. مهدی 
طارمی در واپسین دقایق دیدار سوم ایران در مرحله گروهی 
مقابل پرتغال صاحب توپی تقریبا در زاویه مشابه شد که ضربه 
نهایی او با بدشانسی به قسمت کناری تور دروازه پرتغال برخورد 
کرد. تشابه بین موقعیت های طارمی و مانژوکیچ اما فراتر از 
زاویه و محل رسیدن آنها به توپ بود. برای تیمی که تا به حال 
نتوانسته حضور در مرحله حذفی این تورنمنت مهم را تجربه 
کند، آخرین بازی دور گروهی دست کمی از نیمه نهایی جام 
جهانی ندارد. همانطور که مانژو با یک ضربه توانست کروات 

ها را به فینال جام و بهترین عملکرد تاریخ کرواسی در اداور 
جام جهانی برساند، ما هم این فرصت را داشتیم که با ضربه 
طارمی به جایی برسیم که هنوز در تاریخ جام جهانی برایمان 
دست نیافتنی است. آنچه باید مورد توجه واقع شود، این است 
که سوای بعد احساسی و شباهت نصفه و نیمه موقعیت های 
مانژوکیچ و طارمی،این دو صحنه از نظر فنی تفاوت های زیادی 
داشتند. شماره 17 کرواسی توانست در مسکو کارناوال شادی 
برپا کند و ساق های خسته شماره 17 ایران در سارانسک، 
حسرت یک جشن تاریخی را به دل ایرانی ها گذاشت. البته 
که باید فاکتورهای مهمی مثل زندگی حرفه ای و حضور در 
بالاترین سطح فوتبال را در خصوص این دو بازیکن لحاظ کرد. 
همین عوامل هستند که به یک مهاجم کمک می کنند تا پس 
از 5 بازی سنگین و نفس گیر، در دقیقه 109 بازی ششم یک 
توپ را با حداکثر دقت به گوشه دروازه بفرستد و تیم کشورش 

را در آستانه رسیدن به اولین قهرمانی جهان برساند.
دیگر نکته مهم در خصوص تفاوت این دو صحنه البته، نحوه 
رسیدن توپ به این دو مهاجم بود. مهدی طارمی در شرایطی 
با  از پشت محوطه  به توپ رسید که ضربه سامان قدوس 

برخورد به مدافع پرتغال بلوکه شد و پس از چرخش روی زمین 
از سمت راست به سمت او آمد و در شرایطی قرار گرفت که او 
با پای چپ ضربه بزند. راست پا بودن طارمی یکی از مهم ترین 
عللی بود که اجازه زدن ضربه مناسب را از او گرفت. همچنین 
مدافعی که تا آخرین لحظه طارمی را تعقیب کرد تا زاویه ایده 
آلی نصیب ملی پوش ایران برای زدن ضربه نشود، موجب شد 

او توپ را به زاویه موافق را برای فرستادن توپش انتخاب کند.
در نقطه مقابل او، مهاجم تیم کرواسی قرار دارد. موقعیتی که 
نصیب مانژوکیچ شد، از یک ضربه سر شروع شد که با زاویه 
ای ایده آل به او رسید. توپ روی هوا از سمت چپ در حال 
رسیدن بود و مهاجم هم روی پای راست تکیه کرده بود. این 
ها شرایط را برای زدن یک ضربه مناسب بسیار فراهم کرد. 
نکته دیگری که هنوز کارشناسان درباره اش صحبت می کنند، 
عملکرد ضعیف مدافع انگلیس است. شاید اگر مقابل طارمی 
هم مدافعی مثل جان استونز قرار داشت که تا لحظه رسیدن 
توپ به مهاجم، فقط آن را تماشا کند، ملی پوش ایران هم 
وضعیت و انتخاب های بیشتری برای زدن آن ضربه حیاتی 

داشت.

 مقایسه دو موقعیت ظاهرا مشابه ایران - کرواسی؛

چراطارمیمانژوکیچنشد؟

 گزارشی از خواسته های سرمربی تیم ملی برای تمدید

اولتیماتوم 10 روزه کی روش به پایان رسید

به روزهای پایانی شبه ضرب العجل سرمربی تیم ملی رسیده ایم و هنوز دو شرط 
مهم از شروط کارلوس کی روش عملی نشده است. شروطی که اتفاقا مربوط به 

مبلغ و مدت زمان قرارداد او نیست.
حدودا هفت روز پیش سرمربی تیم ملی بدون توافق با مسئولان فدراسیون 
فوتبال، ایران را به مقصد پرتغال ترک کرد. خروجی که با توجه به عدم تعیین 
تکلیف او و تیم ملی، نگران کننده به نظر می رسید. سرمربی تیم ملی در آخرین 
مصاحبه ای که پیش از ترک ایران داشت به نکاتی اشاره کرد که این روزها می 
توان آنها را مهمترین خواسته های کی روش برای تمدید قرارداد با ایران دانست.

مرد پرتغالی فوتبال ایران برای رسیدگی به خواسته های خود و در نهایت آغاز 
برنامه های تیم ملی مهلتی تا 10 روز تعیین کرد تا درباره خواسته های او تصمیم 
گیری شود که به معنای قطع یا ادامه همکاری خواهد بود تا در صورت دوباره 
نشستن او روی نیمکت تیم ملی، زمان آماده سازی این تیم برای حضور موفق در 

جام ملت ها بیش از این از دست نرود.
اما شروطی که کی روش برای ادامه همکاری با تیم ملی داشت چه بود و آیا 
در این باره اتفاق مثبتی افتاده است یا خیر؟ که در این باره می توان گفت خیر، 
از دو خواسته سرمربی تیم ملی که در زمان خروج از ایران مطرح شد هنوز هیچ 
یک از آنها پاسخ مثبتی در پی نداشته است و یا اگر هم داشته تاکنون رسانه ای 

نشده تا به قطعی شدن آنها خللی وارد نشود.
با توجه به حرف و حدیث هایی که درباره مدت زمان حضور کی روش در ایران 
مطرح شده است به نظر می رسد اینکه او تا چه زمانی روی نیمکت تیم ملی 

خواهد نشست مهمترین چالش او و فدراسیون فوتبال باشد اما مهم ترین چالش 
های کی روش و شروط عمل نشده او اصلا به این موضوع برنمی گردد.

در هر مذاکره ای، دو بند مدت زمان و مبلغ قرارداد را می توان مهم ترین 
نکات آن دانست و طبیعتا توافق با کی روش و ادامه همکاری او نیز از این قاعده 
مستثنی نیست اما پیش از خروج سرمربی تیم ملی از ایران هر آن چیزی که به 
مدت زمان حضور او و مبلغی که باید برای ادامه همکاری تعهد شود، برمی گشت 
حل شد و با توجه به اخبار رسیده؛ فدراسیون فوتبال و کی روش با توجه به قرار 
و مدارهایی که با یکدیگر گذاشتند و مذاکراتی که به انجام رساندند چالشی به نام 

مدت زمان و مبلغ در راه ادامه همکاری نخواهند داشت.
با این حساب دو شرط دیگر کی روش در راه ادامه همکاری او چالش برانگیز 
شده است. خواسته هایی که البته هیچگاه تلویحا به عنوان شرط و شروط عنوان 
نشد اما در آخرین مصاحبه او قبل از خروج از ایران در خلال صحبت هایش 
مطرح شد و کاملا هم مشخص بود که برای وی اهمیت زیادی دارند. اول، تامین 
منابع مالی برای برگزاری اردوهای تیم ملی و بازی های تدارکاتی و دوم، به جریان 

افتادن پرونده معافیت 7 بازیکن تیم ملی.
درباره موضوع معافیت 7 بازیکن ملی پوش، سرمربی تیم ملی پیش از خروج از 
ایران گفت: بعد از صعود به جام جهانی در خرداد 96 به من قول دادند که مشکل 
سربازی بازیکنانی که در تیم ملی سرباز هستند حل می شود ولی تا این لحظه 
هیچ کس نمی داند که این مشکل حل خواهد شد یا خیر. اگر فکر می کنید من 
آمادگی مربیگری تیمی را دارم که یک ماه قبل از جام ملت ها دوباره بخواهد آن 

اتفاقی که در جام ملت های قبلی بیفتد و چهار یا پنج بازیکن مجبور به رفتن به 
سربازی شوند، من مربی مناسبی نخواهم بود.

مهمترین اتفاقی که در این باره تاکنون افتاد درخواست وزیر ورزش از سازمان 
نظام وظیفه عمومی بود که طی آن سلطانی فر از مسئولان مربوطه خواسته بود 
تا با قرار معافیت 7 بازیکن تیم ملی موافقت شود اما امروز رئیس اداره نیروی 
انسانی نظام وظیفه عمومی پاسخی به خواسته وزیر داد که تا حدی آب پاکی 
را روی دست او ریخته باشد. سردار کمالی در این باره گفت تنها برای قهرمانی 
جهان می توان درخواست معافیت کرد و به این ترتیب خواسته وزیر برای این 

اتفاق کاملا غیرقانونی است.
با این حساب هنوز به این خواسته کی روش )که به آن کاملا رو و رسانه ای 
پرداخته شد( جواب مثبتی داده نشده است. البته با توجه به قرار و مدارهای 
نانوشته ای که در اصول مدیریتی بالا وجود دارد زمانی که شخص مهمی همچون 
وزیر ورزش دست به قلم می شود و خواسته خود را کاملا صریح و رک و البته 
رسانه ای بیان می کند مشخص است نسبت به انجام شدن آن اطمینانی دارد. 
به این ترتیب هرچند سردار کمالی امروز مسئولان ورزش را از انجام این خواسته 
وزیر )کی روش( ناامید کرد اما می توان با توجه به آنچه در بالا عنوان شد هنوز 
می توان امیدوار بود تا 7 بازیکن تیم ملی به کارت معافیت از خدمت سربازی 

دست پیدا کنند.
اما آخرین خواسته ای که هنوز درباره آن خبری در دست نیست تامین منابع 
مالی برای برگزاری بی دردسر اردوهای تدارکاتی و بازی های دوستانه مورد نظر 
سرمربی تیم ملی است. کی روش پیش از این نیز در این باره نیز گفت: احتیاج 
به حمایت مالی پیشاپیش داریم تا بتوانیم مذاکرات لازم برای اردوها و بازیهای 
دوستانه را انجام دهیم. خیلی ها ما را به تمسخر کشیدند، خیلی ها من را مورد 
تمسخر قرار دادند، خیلی ها آقای تاج را به سخره کشیدند، خیلی ها بازیکنان را 
مورد تمسخر قرار دادند و بسیاری ما را وقتی مقابل توگو و سیرالئون بازی کردیم، 
تحقیر کردند. درست است؟ الان زمانی است که شما اول حمایتهای مالی لازم 
را نشان دهید تا بتوانیم با تیم های بزرگ مذاکرات مان را انجام دهیم و خواهید 

دید با حمایتهای مالی لازم ما با تیم های به مراتب بهتری بازی خواهیم کرد.
با توجه به حساسیت سرمربی تیم ملی به انجام بازی های تدارکاتی و برپایی 
اردوها، این خواسته کی روش را می توان مهمترین شرط دانست. خواسته ای 
که احتمالا به مانند هشت سال اخیر همچنان مهم ترین چالش بین کی روش 
و مسئولان ورزش کشور باشد. البته درصد کمی نیز می توان امیدوار بود که 
مسئولان فدراسیون به صورت چراغ خاموش به دنبال حل این خواسته هستند 
هرچند هنوز در این باره چیزی مطرح نشده و اتفاقا سکوت یک پارچه ای در 

پی گرفته شده است.
هر آنچه که هست مسئولان فدراسیون فوتبال در روزهای پایانی شبه ضرب 
العجل سرمربی تیم ملی حضور دارند اما در این باره هنوز عنوان نکرده اند به چه 
جمع بندی رسیده اند. اینکه آیا به مانند سال های اخیر هر آنچه پیش آید خوش 
آید!؟ یا خیر، این بار بازی ها و اردوهای برنامه ریزی شده ای برای موفقیت در 
جام ملت ها پیش بینی شده است. در طرف دیگر با توجه به اخلاقی که از کی 
روش سراغ داریم او در روزهای پایانی مورد نظر خود آخرین حرف هایش را به 
زبان خواهد آورد و البته در این باره مردم را شاهد خواهد گرفت و به آنها خواهد 

گفت اگر پس از جام ملت ها خوشحال نشدند او مقصر نخواهد بود.

گرشاسبی:بهبیرانوندگفتمتابازشدنپنجرهنقلوانتقالاتدرپرسپولیسبماند
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: امیری و بیرانوند پیشنهادات خارجی خوبی در 
دست دارند، اما آنها شرایط حساس پرسپولیس را درک کرده و اولویت شان ماندن 

در تیم ماست.
حمیدرضا گرشاسبی در گفت گو با رادیو ورزش در مورد شرایط حاکم بر فوتبال 
ایران بعد از عملکرد خوب تیم ملی در جام جهانی 2018 روسیه اظهار داشت: نتایج 
تیم ملی باعث شده است که جوانان فوتبال ایران به خودباوری خوبی برسند. قطعاً 
ما جواب مثبتی از بازی های تیم ملی در جام جهانی گرفتیم و از حالا باید دنبال این 
باشیم که تعامل خیلی خوبی بین باشگاه ها و تیم ملی ایجاد شود تا بتوانیم جایگاه 

فوتبال مان را بالاتر ببریم.
وی در مورد فعالیت پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات و شرایط سختی که این 
تیم با آن مواجه بود، یادآور شد: باشگاه پرسپولیس به صورت امانت از سوی وزارت 
ورزش و هواداران در اختیار من و هیئت مدیره باشگاه قرار گرفته است و ما سعی 
کردیم بهترین اقدامات را در باشگاه انجام دهیم. در اینجا جا دارد از اعضای هیئت 
مدیره باشگاه هم تشکر کنم که در شرایطی سخت، تصمیماتی مناسب را اتخاذ 
کردند. واقعاً ما در شرایطی بسیار سخت باشگاه را تحویل گرفتیم، اما ننشستیم تا 
پنجره نقل وانتقالات باز شود، بلکه تلاش کردیم پنجره را باز کنیم که نشد. در کنار 

آن سعی کردیم بازیکنان مدنظر برانکو را جذب کنیم که خدا را شکر 98 درصد 
خواسته های او را برآورده کردیم و دو درصد آن هم ان شا ءالله با تمدید قرارداد وحید 

امیری و ماندن بیرانوند حل خواهد شد.
سرپرست باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: ما سروش رفیعی، مهدی شیری، مهدی 
شریفی و مهدی ترابی را به خدمت گرفته ایم که البته آنها از نیم فصل دوم می توانند 
برای پرسپولیس به میدان بروند. با وحید امیری هم فردا نشستی خواهیم داشت 
تا ا ن شاءالله او هم در تیم بماند. امیری در صحبت های تلفنی که با من داشت از 
پیشنهادات خوب خارجی اش حرف زد. همین طور بیرانوند که او هم پیشنهادات 
خارجی خیلی خوبی دارد، اما خوشبختانه هر دو بازیکن شرایط حساس پرسپولیس 
را درک کرده و اولویت شان ماندن در تیم است. البته اجازه دهید تا فردا بعد از 

جلسه ای که با امیری خواهیم داشت در مورد آینده او صحبت کنم.
گرشاسبی در مورد نتیجه مذاکراتش با بیرانوند و تیم سروش رفیعی در نیم فصل 
اول نیز گفت: به بیرانوند گفتیم که با توجه به شرایط حساس تیم بهتر است تا 
نیم فصل در پرسپولیس بماند و بعد از اینکه پنجره نقل وانتقالات باز شد کمک 
می کنیم تا به یک تیم خارجی خوب برود. سروش هم فردا با برانکو جلسه خواهد 

داشت تا مشخص شود نیم فصل را در کدام تیم بازی خواهد کرد.

چشمی:

اولویتمماندندراستقلالاست
مدافع استقلال می گوید اولویتش ماندن در استقلال است اما سرنوشت 

تمدید قراردادش پس از جلسه با مدیران آبی ها مشخص خواهد شد.
روزبه چشمی مدافع تیم فوتبال استقلال برای مذاکره با مدیران این تیم بر 

سر تمدید قراردادش با آبی ها در این باشگاه حضور یافت.
تمدید  درباره  خبرنگاران  جمع  در  باشگاه  دفتر  در  حضور  از  پیش  او 
قراردادش اظهار کرد: امروز)شنبه( به این دلیل به باشگاه آمده ام تا درباره 
آینده ام با مسئولان استقلال صحبتی داشته باشم. پس از این جلسه، برای 

فصل بعد تصمیم گیری خواهم کرد.
چشمی در پاسخ به خبرنگاری مبنی بر ماندن در استقلال تصریح کرد: 
اولویت نخست من برای فصل اینده استقلال است اما همه چیز بعد از این 

جلسه مشخص خواهد شد.
چشمی بعد از پایان جلسه نیز اظهار کرد: در جلسه صحبت هایی صورت 
گرفت و من نیز طبق قول هایی که در حد توانم بود، با باشگاه راه آمدم. 
امیدوارم دو طرف یکسان کوتاه بیایند. فکر می کنم تا جایی که می شد راه 

آمدم و فردا نیز جلسه دیگری خواهیم داشت.
وی افزود: بحث مالی مطرح نبود و مسائل دیگری بود که به بحث های 
مالی اولویت داشت و فردا درباره مسائل مالی صحبت خواهیم کرد. بعد از 
جام جهانی برای بسیاری از بازیکن ها پیشنهاد آمد و عده ای نیز لژیونر شدند. 
من قبل جام جهانی هم پیشنهاد داشتم. دوست دارم نتایج جلسات به گونه ای 
باشد که من در استقلال بمانم زیرا این تیم را از ته قلبم دوست دارم. فکر 

می کنم حس خوبی بین من و باشگاه برقرار است.
چشمی اضافه کرد: در جلسه ای که قرار است فردا برگزار شود، افتخاری 
حضور خواهد داشت. من در هفته سوم روند درمانی خودم هستم و طبق 
گفته پزشکان 8 هفته طول می کشد و امیدوارم تا یک ماه دیگر به میادین 

باز گردم.

در  حضور  برای  درحالی  تراکتورسازی  فوتبال  تیم 
که  شود  می  برتر  لیگ  های  رقابت  دوره  هجدهمین 
نتوانسته بازیکنان بزرگی را جذب کند تا هواداران نگران 

نتایج این تیم باشند.
فصل  یک  از  پس  که  تراکتورسازی  باشگاه  هواداران 
کابوس وار با توجه به محرومیت از نقل و انتقالات در 
آرزوی واگذاری این باشگاه به بخش خصوصی و البته 
بازگشت به شرایط آرمانی سال های گذشته بودند حالا 
بیشتر از هر زمان و فصل دیگری احساس نگرانی می 
کنند. تراکتورسازی در فصل گذشته به دلیل محرومیت 
قادر به تقویت تیم خود نبود و علیرغم جذب 9 بازیکن در 
نقل و انتقالات نیم فصل و استفاده از یک مربی گرانقیمت 
از ترکیه باز هم نتوانست به رتبه یک رقمی در جدول 
دست یابد. هواداران این باشگاه بر این عقیده بودند که 
تنها راه حل خصوصی سازی و واگذاری باشگاه است که 
این اتفاق افتاد و باز هم طبق خواسته هواداران محمدرضا 
زنوزی مالک باشگاه گسترش فولاد به عنوان مناسب ترین 
گزینه از نگاه هواداران انتخاب شد. حالا و با توجه به فاصله 
اندک باقیمانده تا آغاز رقابت های لیگ برتر و در حالی که 
شاکله اصلی اکثر تیم ها شکل گرفته باز هم تراکتورسازی 
در شرایط سخت و بحرانی قرار دارد که حتی نسبت به 
فصل گذشته سخت تر به نظر می رسد. در این فصل 
با وجود عدم محرومیت اتفاق مثبتی در بخش نقل و 
انتقالات باشگاه صورت نگرفته و هواداران تراکتورسازی از 

این وضعیت رضایت ندارند.

محمد ایرانپوریان که گل زن ترین مدافع تاریخ این 
باشگاه محسوب می شود به سپاهان پیوسته و جایگزین 
مناسبی برای پست دفاع راست انتخاب نشده، در دفاع 
میانی محمد نادری جوان که بهترین مدافع فصل گذشته 
تراکتورسازی بود با فسخ یک جانبه قرارداد از این باشگاه 
جدا شده و فوتبال خودش را در لیگ بلژیک دنبال می 
کند. در خط میانی مهدی کیانی با ثبات ترین هافبک 
دهه اخیر تراکتورسازی و البته بهترین بازیکن این باشگاه 
در فصل گذشته بر اساس امتیازات رده بندی بازیکنان 
برتر راهی سپاهان اصفهان شده، محمد ابراهیمی هم که 
سومین کاپیتان و بازیکن باسابقه این باشگاه بود به اکسین 
البرز پیوسته تا شاگرد فراز کمالوند در این باشگاه باشد. با 
جدایی ارسلان مطهری مجموعا می توان گفت 5 بازیکن 
اصلی تراکتورسازی در نیم فصل دوم فصل گذشته از این 
باشگاه جدا شده اند و هواداران این باشگاه بر این عقیده 
هستند که تیم فعلی بدون جذب بازیکنان جایگزین نه 
تنها تقویت نشده بلکه نسبت به فصل گذشته شرایط 
تراکتورسازی  شاخص  بازیکن  تنها  دارد.  تری  سخت 
در خط حمله فرزاد حاتمی است که در فصل گذشته 
عملکرد قابل توجهی نداشت و نتوانست مشکل گل زنی 
این تیم را با وجود هافبک ها و مهاجمان دیگر حل کند. 
انتخاب توشاک ، مربی صاحب نام و شناخته شده یکی 
از نقاط امیدوارکننده در خصوص شرایط فصل جدید 
تراکتورسازی است اما طبیعتا بزرگ ترین مربیان جهان 
ابزار  به  توانمندی های خودشان  برای نشان دادن  هم 

مناسب نیاز دارند و بازیکن با کیفیت مهمترین ابزار ممکن 
است. تقریبا تمامی بازیکنان شاخص لیگ تیم های جدید 
خودشان را انتخاب کرده اند اما تراکتورسازی موفق به 
صید ستاره های مورد نیاز در این بازار نقل و انتقالات 
نشد و نگرانی هواداران این باشگاه طبیعی به نظر می 
رسد.  آخرین نقطه امید جذب بازیکنان خارجی است که 
البته با توجه به نیاز تراکتورسازی در چند پست حساس 
امکان جذب بازیکن خارجی با کیفیت در تمامی پست 
ها و در فاصله کوتاه باقیمانده تا حدودی بعید به نظر 
می رسد. با این وجود آخرین نقطه امیدواری و آستانه 
صبر هواداران متعصب تراکتورسازی معطوف به استفاده 
مناسب از سهمیه باقیمانده در همین بخش خواهد بود. 
هواداران تراکتورسازی که در آرزوی خصوصی سازی و 
واگذاری باشگاه محبوب خود بودند حالا شرایط سختی 
را تجربه می کنند. اخباری در خصوص عدم تامین منابع 
مالی و نارضایتی برخی بازیکنان از این وضعیت شنیده می 
شود ، عدم موفقیت در نقل و انتقالات هم طبیعتا نمی 
تواند با نبود منابع مالی مناسب بی ارتباط باشد آن هم 
در شرایطی که باشگاههای متمول لیگ به راحتی نفرات 
مورد نظر خودشان را استخدام کردند و تراکتورسازی قادر 
به رفع نقاط ضعف خودش در این بازار نبوده است.  باید 
دید در فرصت کوتاه باقیمانده مسئولان این باشگاه چگونه 
به انتظارات هواداران پرشور و متعصب خود که خواسته 
ای کمتر از حضور در جمع مدعیان بالای جدول نخواهند 

داشت پاسخ می دهند؟

فقر بازیکن در تراکتورسازی؛

خصوصیسازیکههوادارانراناامیدکرد
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بهتریننوشیدنیبرایسطوحمتعادلکلسترول
به واسطه سطوح ناکافی از کلسترول HDL، بدن از قدرت دفاعی لازم برای مقابله 
با کلسترول LDL که می تواند گرفتگی در شریان ها را موجب شود، برخوردار 

نخواهد بود. 
با افزایش سن، انسان کاهش تدریجی سطوح کلسترول HDL که به نام کلسترول 
خوب نیز شناخته می شود را تجربه می کند. این نوع از کلسترول عاملی کلیدی در 

حفظ سلامت بدن انسان است.
کلسترول HDL به کاهش سطوح کلسترول LDL که به نام کلسترول بد نیز 
شناخته می شود و خطر بیماری قلبی و سکته مغزی را افزایش می دهد، کمک می 
کند. کلسترول HDL با جذب کلسترول LDL آن را به کبد منتقل کرده که در انجا 
از بین می رود. اما پژوهش های صورت گرفته نشان داده اند که سطوح کلسترول 

HDL در جریان خون با افزایش سن به تدریج کاهش می یابد.
به واسطه سطوح ناکافی از کلسترول HDL، بدن از قدرت دفاعی لازم برای مقابله با 
کلسترول LDL که می تواند گرفتگی در شریان ها را موجب شود، برخوردار نخواهد 
بود. شاید بر همین اساس است که خطر ابتلا به بیماری قلبی با افزایش سن بیشتر 

می شود.
همچنین، مطالعات نشان داده اند که سطوح ناکافی از کلسترول HDL به واسطه 
افزایش سن با سستی، کاهش قدرت عضلانی و عملکرد جسمانی ضعیف نیز پیوند 

خورده است.
اما به نظر می رسد روشی آسان برای بهبود سطوح کلسترول HDL با افزایش 

سن وجود دارد.
HDL نوشیدن چای برای سطوح سالم تر کلسترول*

مطالعه ای جدید در دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا نشان داده است که نوشیدن چای 
می تواند به بهره مندی از سطوح سالم کلسترول HDL با افزایش سن کمک کند.

این مطالعه شرایط 80 هزار نفر چینی را به مدت شش سال پیگیری کرد. در پایان 
 HDL مطالعه، افرادی که چای بیشتری نوشیده بودند، به رغم افزایش سن کلسترول

کمتری از دست داده بودند.
کلسترول HDL موجود در بدن این افراد به آن میزان بود که خطر ابتلا به بیماری 

قلبی را هشت درصد کاهش دهد.
ارتباط بین چای و کلسترول HDL هم در مردان و هم زنان در تمام سنین مشاهده 
شد، اما پژوهشگران دریافتند که ارتباط در مردان و افراد بالای 60 سال قوی تر بوده 

است.
پس اگر قصد دارید از سطوح سالم کلسترول HDL بهره ببرید، نوشیدن چای یکی 

از ساده ترین روش هایی است که می توانید مد نظر قرار دهید.
*بهترین چای برای کلسترول 

شاید این پرسش برای شما مطرح شده باشد که کدام نوع چای بیشترین اثر را در 
حفظ سطوح سالم کلسترول HDL دارد؟

در مطالعه دانشگاه پنسیلوانیا، هم چای سیاه و هم چای سبز روند کاهش کلسترول 
HDL را کند کرده بودند. پژوهشگران بر این باورند که هر دو نوع چای حاوی ترکیبات 
آنتی اکسیدانی به نام پلی فنول ها و کاتچین ها هستند که با التهاب مبارزه می کنند.

به گفته پژوهشگران، چای سبز اندکی موثرتر بوده است. پس اگر به هر دو نوع چای 
سیاه و چای سبز علاقمند هستید، شاید بهتر باشد هرچه بیشتر چای سبز بنوشید. 
اما اگر عطر و طعم چای سیاه را بیشتر دوست دارید، این نوع نیز به حفظ سطوح سالم 

کلسترول و در نتیجه سلامت قلب شما کمک می کند.
اگر به چای علاقه ندارید نیز جای نگرانی وجود ندارد زیرا روش های دیگری برای 
بهبود سطوح کلسترول HDL وجود دارند که از آن جمله می توان به مصرف بادام 

و تخم مرغ اشاره کرد.

دلیلتمایلبهخوابزیاد
خواب آلودگی و احساس خستگی کردن را همیشه نمی توانیم گردن کار زیاد 

بیاندازیم، زیرا ممکن است دلایل دیگری نیز داشته باشد.
خواب آلودگی دلایل مختلفی دارد که در این خبر قصد داریم شما را با این دلایل 

آشنا کنیم.
عفونت ها: گرچه عفونت ها علایم ظاهری بسیاری دارند، اما گاهی ممکن است 
عفونتی در بدن شما در حال گسترش باشد بدون آن که شما متوجه آن باشید یا 
پزشک تشخیص داده باشد. مثلا در بیماری مربوط به سیستم ایمنی،عفونت ممکن 

است خود را به شکل خستگی شدید بروز دهد.
آلرژی ها: جالب است بدانید هیستامین و دیگر ترکیب های شیمیایی که بدن 
برای مقابله با آلرژی ترشح می کند، خواب آور هستند. از سوی دیگر سرفه، عطسه ی 
ناشی از بوییدن یک گل یا التهاب دستگاه تنفسی به دلیل ورود هاگ ها به درون بینی 

سبب بی خوابی می شود.
کم خونی: اصلی ترین کار گلبول های قرمز رساندن اکسیژن از ریه ها به دیگر ارگان ها 
است. وقتی فردی دچار کمبود گلبول قرمز می شود یا اختلالی در عملکرد گلبول ها 
پیش می آید فرد دچار کم خونی شده و در ضمن به قدری احساس خستگی می کند 

که از انجام کار های معمول روزمره برنمی آید.
به هم ریختگی هومورنی: در زنان، کاهش هورمون استروژن در اغلب موارد 

می تواند سبب کاهش وزن و خستگی، اشتیاق شود.
نکته: زیاد خوابیدن نشانه است نه یک بیماری. به عقیده بسیاری از پزشکان، زیاد 

خوابیدن نشانه افسردگی است.

مقابلهباآسمبابیشترمصرفکردن
میوهوسبزیجات

طبق نتایج یک مطالعه جدید، رژیم غذایی سرشار از میوه، سبزیجات و غلات کامل 
به کاهش علائم آسم کمک می کند.

محققان دانشگاه پاریس عنوان می کنند افراد مبتلا به آسم می توانند با مصرف 
بیشتر میوه، سبزیجات و غلات کامل به کاهش علائم بیماری خود از جمله دشواری 

در نفس کشیدن، درد سینه و سرفه کردن کمک کنند.
 از سوی دیگر، کسانی که رژیم غذایی ناسالم حاوی مصرف زیاد گوشت، نمک و 

مواد قندی دارند، احتمالا به سختی علائم بیماری شان تسکین می یابد.
 »رونالد آندریاناسولو«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »رژیم غذایی 
سالم عمدتاً حاوی مصرف بالا میوه، سبزیجات و فیبر است. این نوع رژیم غذایی دارای 
خواص آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی است و عناصر موجود در یک رژیم غذایی سالم 
احتمالا به کاهش علائم کمک می کند.«  وی در ادامه می افزاید: »رژیم غذایی کمتر 
سلامت، شامل مصرف بالا گوشت، نمک و مواد قندی است و این عناصر دارای قابلیت 

های التهاب زا هستند که احتمالا به تشدید علائم آسم منجر می شوند.« 
این نتایج نشان می دهد در مورد مردان و زنان مبتلا به آسم که از رژیم غذایی 
سالم پیروی می کنند احتمال کاهش علائم بیماری به ترتیب 60 و 27 درصد 

کاهش می یابد. 
در این تحقیق، محققان داده های 34,776 نفر را بررسی کردند.

 در مجموع مردانی که رژیم غذایی سالم تری داشتند 30 درصد با کاهش احتمال 
تجربه علائم آسم مواجه بودند، در حالیکه زنان دارای رژیم غذایی سالم تر، شاهد 

کاهش علائم بیماری شان تا 20 درصد بودند.

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت:

آبسردکنهایعمومیشهرپایشوارزیابیمیشوند
معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت با بیان این که آبسردکن های 
عمومی شهر پایش و ارزیابی می شوند، گفت: چنانچه دستگاه های آبسردکن شهری 
به سیستم آبرسانی شهر متصل باشند و آبسردکن از استاندارد برخوردار باشد، سلامت 

آب تضمین شده است.
محسن فرهادی درخصوص پایش و نظارت بر سلامت آبسردکن های عمومی 
شهری، گفت: آبسردکن ها معمولا در نقاط شلوغ و پر رفت و آمد برای خدمت 
رسانی به عابران و افرادی که در سطح شهر در رفت و آمد هستند، تعبیه می شوند 
و با توجه به فرارسیدن فصل تابستان و گرم شدن هوا، نیاز به دسترسی به آب سالم 

افزایش پیدا می کند. 
  وی تصریح کرد: چنانچه دستگاه های آبسردکن عمومی شهری به سیستم آبرسانی 
شبکه عمومی شهر متصل باشند و دستگاه آبسردکن نیز از استاندارد لازم برخوردار 

باشد، سلامت آب تضمین شده و خطری برای سلامت مردم ایجاد نخواهد کرد.
  معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت در این خصوص، افزود: این 
دستگاه ها معمولا مورد ارزیابی و پایش مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
قرار می گیرند و از آب لوله کشی شده موجود در منابع این دستگاه ها نمونه گیری 

به عمل می آید و تاکنون شکایتی در این مورد ثبت نشده است.   
فرهادی خاطرنشان کرد: توصیه می شود که برای آبرسانی به دستگاه های 
آبسردکن در سطح شهر از منبع مخزن استفاده نشود. در واقع آبسردکن های شهری 
که دارای منابع مخزن هستند و آب به صورت راکد است، برای شرب مناسب نبوده 

و مورد تایید نیستند.

اسید اورسولیک در گیاهان دارویی مانند ریحان و ارگانو و همچنین پوست سیب 
یافت می شود. این ماده مغذی گیاهی توانایی خود در مختل کردن روند سرطان های 

لوزالمعده، دهانه رحم، ریه، روده بزرگ، پوست و پستان را نشان داده است. 
به اعتقاد کارشناسان سرطان در نقاط مختلف جهان، رژیم غذایی و تغذیه از مهمترین 

عوامل در پیشگیری و درمان سرطان هستند.
پژوهش های مختلف نشان داده اند که رژیم غذایی متمرکز بر میوه ها و سبزیجات 
تازه دارای قدرت لازم برای پیشگیری از بسیاری انواع سرطان و کند کردن یا توقف روند 

این بیماری است.
دنبال کردن یک رژیم غذایی رنگین کمانی که طیف وسیعی از میوه ها و سبزیجات 
رنگارنگ را شامل می شود، بهترین روش برای حصول اطمینان از دریافت مواد مغذی 

ضد سرطان است.
از جمله این مواد مغذی می توان به آنتوسیانین ها و کورکومین اشاره کرد و همچنین 
بسیاری مواد ضد سرطان دیگر که شاید نام آنها را نشنیده باشید. این مواد مغذی به 
پیشگیری و کند کردن آهنگ بیماری سرطان در بدن کمک می کنند، از این رو گزینه 

هایی نجات بخش و جایگزین هایی بالقوه برای برخی داروهای مضر هستند.
اسید اورسولیک 

اسید اورسولیک در گیاهان دارویی مانند ریحان و ارگانو و همچنین پوست سیب 
یافت می شود. این ماده مغذی گیاهی توانایی خود در مختل کردن روند سرطان های 

لوزالمعده، دهانه رحم، ریه، روده بزرگ، پوست و پستان را نشان داده است.
آپوپتوز یا مرگ سلولی برنامه ریزی شده مانع از تکثیر ناهنجاری ها در سلول ها می 
شود. در سلول های سرطانی، آپوپتوز خاموش می شود و به تومورها اجازه تداوم رشد 

و گسترش را می دهد.
اسید اورسولیک بار دیگر آپوپتوز را فعال کرده و از تکثیر و گسترش DNA آسیب دیده 

در تومورها پیشگیری می کند.
D ویتامین

ویتامین D یکی از مواد مغذی شناخته شده است که به تقویت سلامت استخوان ها و 
دندان ها کمک کرده و از سلامت عضلات و پوست اطمینان حاصل می کند.

اما این ویتامین در تولید موادی که رشد سرطان را متوقف می کنند نیز نقش دارد. 
تولید یک پروتئین ضد سرطان به نام GcMAF نیازمند سطوح کافی از ویتامین D است. 

این پروتئین در سرکوب آنزیم هایی که رشد سرطان را تشویق می کنند نقش دارد.
یکی دیگر از پروتئین های ضد سرطان به نام DBP-maf نیز برای انتقال در جریان 
خون به ویتامین D وابسته است. این پروتئین واکنش سیستم ایمنی بدن را تحریک 

کرده و آنژیوژنز یا رگ زایی )رشد رگ های خونی در تومورها( را مهار می کند.
اپیگالوکاتچین-3-گالات 

اپیگالوکاتچین-3-گالات )EGCG( یک پلی فنول با اثرات ضد سرطان است که طی 
سه دهه گذشته مطالعات بسیاری درباره آن صورت گرفته است.

چای سبز از تراکم بالای پلی فنول اپیگالوکاتچین-3-گالات برخوردار است که در 
پزشکی سنتی چینی به عنوان یک ترکیب شفابخش مورد توجه بوده است.

اگرچه مکانیزم عمل این ماده همچنان به طور دقیق شناسایی نشده است، باور بر این 
است که اپیگالوکاتچین-3-گالات رشد تومور در سرطان های پروستات، مثانه، روده، کبد، 

لوزالمعده، ریه و دهان را مسدود می کند.
 67LR جدیدترین کشفیات، اپیگالوکاتچین-3-گالات را با پروتئینی ضد سرطان به نام
پیوند داده اند که هردو از آنژیوژنز پیشگیری کرده و به نابودی سلول های سرطانی 

کمک می کنند.
سولفورفان 

سولفورفان نیز یکی از مواد مغذی با قابلیت پیشگیری و مبارزه با سرطان است. این ماده 
از رشد سرطان ها در طحال، روده بزرگ، پروستات، معده و پستان پیشگیری می کند.

سولفورفان در مواد غذایی مانند بروکلی، جوانه های بروکلی، و دیگر سبزیجات چلیپایی 
به وفور یافت می شود. این ماده با تقویت آنزیم های فاز 2 که مسئولیت خنثی سازی 

مکانیزم های بیماری در بدن را بر عهده دارند از سرطان پیشگیری می کند.
آپیژنین 

جعفری، کرفس، کاهو و کنگر فرنگی سرشار از فلاونوئیدی به نام آپیژنین هستند. 
همچنین، چای بابونه نیز گزینه خوبی برای دریافت این ماده مغذی است.

آپیژنین از شما در برابر مهاجرت سلول های سرطانی به بخش های دیگر بدن محافظت 
می کند. همچنین، پژوهشگران دریافتند که درمان های موضعی با عصاره آپیژنین می 
تواند رشد تومورهای پوست را سرکوب کرده و نشانه های آسیب پوست ناشی از قرار 

گرفتن در معرض پرتو فرابنفش را کاهش دهند.
سه ماده مغذی ضد سرطان دیگر 

کورکومین، کوئرستین و لوتئولین سه ماده مغذی دیگر در فهرست مواد ضد سرطان 
هستند. این مواد مغذی محافظت قوی در برابر سرطان بدون ایجاد عوارض جانبی منفی 

را ارائه می کنند.
کورکومین به روش های مختلف بر بدن اثرگذار است که می تواند توانایی این ماده در 
مبارزه با سرطان را تشریح کند. کورکومین التهاب را کاهش می دهد و همان گونه که 
می دانید التهاب سوخت مورد نیاز سرطان را تامین می کند. همچنین، کورکومین قدرت 
آنزیمی سمزدا را تقویت می کند که به بدن در پالایش برخی مواد مضر و سرطان زا که 
روزانه در معرض آنها قرار می گیریم، کمک می کند. افزون بر این، کورکومین خواص 
آنتی اکسیدانی دارد و در برابر رادیکال های آزاد و آسیب DNA از انسان محافظت 

می کند.
کوئرستین دارای خواص ضد التهابی و آنتی اکسیدانی است. مطالعات آزمایشگاهی 
و حیوانی توانایی این ماده برای کاهش رشد سلول های سرطان پروستات و همچنین 
موادی به نام آنکوژن ها یا ژن های تومورزا را نشان داده اند که می توانند سلول های 
عادی را به سلول های تومور تبدیل کنند. این ماده در سبزیجات برگدار و سبزیجات 

چلیپایی یافت می شود.
لوتئولین نیز مرگ سلول های سرطانی )آپوپتوز( را تشویق می کند و از گسترش آنها 
پیشگیری می کند. کرفس، آویشن، فلفل های سبز و چای بابونه از بهترین منابع برای 

این ماده مغذی هستند.

یک متخصص بیماری های عفونی  مطرح کرد

چراییافزایشبیماریهایگوارشیدرفصلتابستان
یک متخصص بیماری های عفونی نسبت به افزایش بروز بیماری های اسهالی و گوارشی 

در فصل تابستان هشدار داد.
بهرام حاج کریمی با اشاره به اینکه یکی از مباحث مهم در فصل گرما، بیماری های گوارشی 
و اسهالی مربوط به این فصل است، گفت: با بالا رفتن دمای هوا، زمینه و شرایط رشد 
میکروب ها افزایش می یابد. همچنین ایجاد فرصت مسافرت و گاهی دسترسی به منابع 
آب آلوده و عدم توجه به بهداشت فردی، موجب بروز بیشتر بیماری های مربوط به دستگاه 
گوارشی و اسهالی در این فصل می شود. وی ادامه داد: از طرفی، با توجه به اینکه شرایط 
نگهداری مواد غذایی در این فصل همواره با مشکلاتی روبه رو است، باید توجه داشت 
غذایی که آماده می شود، به درستی نگهداری شود تا ایجاد مسمومیت غذایی نکند.  این 
متخصص بیماری های عفونی افزود: مهم ترین موضوعی که در این فصل توصیه می شود، 
توجه به بهداشت فردی و امکان استفاده از سرویس بهداشتی مناسب و شستن دست ها 
به بهترین نحو است.  حاج کریمی خاطرنشان کرد: با توجه به تعطیلی مدارس و سرگرم 
بودن کودکان به بازی در کوچه، کودکان در این فصل باید توجه کنند که با دستان آلوده، 
مواد غذایی را نخورند؛ چراکه موجب بروز بیماری های اسهالی و گوارشی می شود و این 
موضوع حساسیت های ویژه والدین را می طلبد.  وی همچنین افزود: عدم مصرف مایعات به 
میزان کافی، موجب گرمازدگی در افراد می شود و به همین خاطر باید به این موضوع توجه 
شود. همچنین باید توجه شود تا منابع آب مصرفی حتما بهداشتی باشد. این متخصص 
بیماری های عفونی  تصریح کرد: شستن میوه ها، سبزی ها و موادغذایی در این فصل اهمیت 
ویژه ای پیدا می کند، از همین رو باید حتما توجه شود که مواد غذایی به درستی شست وشو 
شوند. وی خاطرنشان کرد: شستن صیفی جاتی نظیر خربزه و هندوانه نیز باید مورد توجه 
قرار گیرد؛ چرا که با برخورد چاقو با قسمت داخلی میوه، انتقال آلودگی به بخش های داخلی 
میوه صورت می گیرد و شرایط بروز بیماری را برای افراد فراهم می کند. حاج کریمی با اشاره 
به اینکه احتمال انتقال بیماری های گوارشی و اسهالی در فصل تابستان بالا است، افزود: 
مسافرت کردن این شرایط را فراهم می آورد تا بیماری از ناحیه ای به ناحیه دیگر منتقل 
شود و بیماری های گوارشی و اسهالی از منطقه ای به منطقه دیگر انتقال یابد. همچنین با 

مسافرت های خارجی احتمال بروز بیماری های خطرناک تری مهیا می شود.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی:

دیرخوابیدنموجبافزایشوزنمیشود
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به اینکه دیرخوابیدن موجب افزایش وزن به 
ویژه در کودکان می شود، گفت: اضافه وزن در بین کودکان ایرانی در مرز هشدار قرار دارد. 
دکتر لادن گیاهی درباره چاقی کودکان اظهار کرد: چاقی کودکان یکی از مشکلات 

رایجی است که در حال حاضر  در تمام دنیا بسیار رایج شده است.
وی با بیان اینکه درصد بالایی از کودکان مبتلا به اضافه وزن و چاقی مفرط هستند، 
افزود: اگر چاقی آنها درمان نشود این کودکان در آینده به بیماری هایی همچون فشار خون 

بالا، دیابت، بیماری های قلبی و عروقی و  مشکلات ناباروری مبتلا می  شوند.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد: با انجام مشاوره های گروهی و غربالگری 
تغذیه ای در مهدکودکان و مدارس به طور چشمگیری می توان از چاقی و مشکلاتی که به 

دنبال آن برای کودکان به وجود می آید پیشگیری کرد.
گیاهی با تاکید بر اینکه چاقی کودکان در سن کمتر از 5 سالگی درمان آنها را در 
بزرگسالی بسیار سخت می کند، یادآور شد: در صورتی که با انجام غربالگری های گروهی و 
ارائه برنامه تغذیه مناسب می توان هرچه سریع تر در جهت درمان این کودکان اقدام کرد. 
وی ادامه داد: غربالگری تغذیه ای شامل گرفتن شرح حال، بررسی وضعیت تولد، رشد تا 
پایان 2 سالگی و پس از آن 5 سالگی است که می تواند برای خانواده ها بسیار هدایتگر باشد 
تا در زمان بلوغ وضعیت اضافه وزن کودکان آنها تشدید نشود. این متخصص تغذیه و رژیم 
درمانی با اشاره به اینکه اضافه وزن در بین کودکان ایرانی در مرز هشدار قرار دارد، گفت: 
توصیه ما به خانواده ها جهت داشتن وزن مناسب پیداکردن اصول تغذیه ای نامناسب است. 
گیاهی ادامه داد: داشتن تغذیه صحیح به معنای بی مزه غذاخوردن یا محدویت شدید 
غذایی نیست بلکه با برنامه غذاخوردن است چراکه بسیاری از عادت ها و رفتارهای زندگی 
ارتباط مستقیمی با غذاخوردن دارد. وی خاطرنشان کرد: زمان غذاخوردن بسیار حائز 
اهمیت است به طور مثال در مورد کودکانی که صبحانه نمی خورند و یا شب بیداری دارند 
به شدت باعث افزایش وزن می شود چراکه این کودکان به ویژه در تابستان هم صبح ها 
معمولا دیر از خواب بیدار می شود و این عامل سبب به هم خوردن سیستم متابولیکی و 

هورمونی در آنها می شود.

سرطان  ضد  مغذی  ماده   8

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
 به موجب اجراییه صادره از شعبه 19 دادگاه خانواده قم که در شعبه 6 - اجرای 
احکام قم به شماره 6/94ج/100 - ثبت گردیده له خانم فاطمه پاکدامن علیه آقای 
محمدرضا شعرباف اکبری که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 114 قطعه سکه 
تمام بهار آزادی در حق محکوم له و مبلغ /155/000 ریال تادیه حقوق اجرائی در حق 
دولت ، که محکوم له در راستای استیفاء محکوم به اقدام به معرفی ملک به پلاک ثبتی 
600 فرعی از 10933 و 10934 از محکوم علیه نموده که 4 دانگ از 6 دانگ وفق 
مواد 51 و 131 ق اام به صورت مشاع بفروش خواهد رسید کارشناس به شرح ذیل 

ارزیابی نموده : 
1- نام و نام خانوادگی صاحب ملک : بر اساس سند تک برگ مالکیت به شماره ی 
087122 ج /93 مورخ 94/01/24 در حال حاضر خانم زهرا شعرباف اکبری ، مالک 
دو دانگ پلاک ثبتی به شماره 600 فرعی از 10933 و 10934 اصلی بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم به متراژ 210 مترمربع عرصه و اعیان که در شماره دفتر 
املاک 821 صفحه 246 با شماره ثبت ملک 153157 بصورت طلق به ثبت رسیده 
است و همچنین بر اساس سند تک برگ مالکیت به شماره ی 087121 ج/93 مورخ 
94/01/24 در حال حاضر آقای محمدرضا شعرباف اکبری ، مالک 4 دانگ پلاک ثبتی 
به شماره 600 فرعی از 10933 و 10934 اصلی بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم به متراژ 210 مترمربع عرصه و اعیان که در شماره دفتر املاک 410 صفحه 284 با 

شماره ثبت ملک 65855 بصورت طلق به ثبت رسیده است ، می باشد 
2- محل وقوع ملک و ... : پلاک فوق واقع در قم خیابان 45 متری شهید صدوقی 
- 20 متری امام حسین - 30 متری مفتح جنوبی - کوچه 6 - پلاک 9- کدپستی 
93144-37168 الی 37168-93146 که طبق سند عرصه و مساحت 210 مترمربع 
با حدود اربعه شمالا : درب و دیوار به طول 10 متر به گذر به عرض 10 متر ، شرقا دیوار 
به دیوار به طول 21 متر به شماره ششصد و یک فرعی از 10933 و 10934 اصلی ، 
جنوبا دیوار به دیوار به طول 10 متر به شماره پانصد و نود و سه فرعی از 10933 و 
10934 اصلی ، غربا دیوار به دیوار به طول 21 متر به شماره پانصد و نود و نه فرعی 
از 10933و 10934 اصلی می باشد . ملک مذکور یک ساختمان مسکونی سه طبقه 
شامل یک طبقه زیرزمین به مساحت حدود 142 مترمربع شامل حال و پذیرایی و دو 
اتاق خواب با بدنه حدود 1/20 متر سنگ و مابقی ورق های پی وی سی ، آشپزخانه 
با کف سرامیک و کابینت ام دی اف ، حمام و سرویس بهداشتی و یک زیرپله و کولر 
آبی ، طبقه همکف به مساحت حدود 136/5 مترمربع شامل حال و پذیرایی و دو اتاق 
خواب با بدنه حدود 1/10 متر سنگ و مابقی نازک کاری ، آشپزخانه با کف سرامیک 
و بدنه و کابینت ام دی اف ، حمام و سریس بهداشتی و یک زیرپله و کولر گازی و آبی 
و پنجره های آلمینیومی و یک واحد پارکینگ ، طبقه اول شامل یک حال و پذیرایی 
با کف سرامیک یک شومینه و آشپزخانه با کف سرامیک و کابینت با درب ام دی اف ، 

یک اتاق و یک بهار خواب با کف و بدنه سنگ و کولر آبی .
3- تعیین اینکه ملک ثبت شده است یا نه : طبق اسناد ارائه شده فوق الذکر ملک 

ثبت گردیده است .
 4- تعیین اینکه ملک در اجاره هست یا نه : در زمان بازدید طبق اظهارات مالکین 
تا  تاریخ 95/12/12  از  اول  طبقه  و  ایشان  اختیار  در  همکف  و  زیرزمین  طبقات 
97/03/12 در رهن و اجاره ی آقای مهدی بی مثال که طبق اظهارات همسر وی مبلغ 

110 میلیون ریال رهن و ماهیانه 4 میلیون ریال در اجاره میباشد .
5- تصریح  به اینکه ملک مشاع است یا مفروض و.... : بر اساس سند تک برگ مالکیت 
به شماره ی 087122 ج/93 مورخ 94/01/24 در حال حاضر خانم زهرا شعرباف 
اکبری ، مالک 2 دانگ پلاک ثبتی به شماره 600 فرعی از 10933 و 10934 اصلی 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به متراژ 210 مترمربع عرصه و اعیان که در 
شماره دفتر املاک 821 صفحه 246 با شماره ثبت ملک 153157 بصورت طلق به 
ثبت رسیده است و همچنین بر اساس سند تک برگ مالکیت به شماره ی 087121 
ج/93 مورخ 94/01/24 در حال حاضر آقای محمدرضا شعرباف اکبری مالک 4 دانگ 
پلاک ثبتی به شماره 600 فرعی از 10933 و 10934 اصلی بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم به متراژ 210 مترمربع عرصه و اعیان که در شماره دفتر املاک 

410 صفحه 284 به شماره ثبت ملک 65855 بصورت طلق رسیده است می باشد .
6- تعیین حقوقی که اشخاص نسبت به آن ملک تحت هر عنوان دارند : بر اساس 
سند تک برگ مالکیت به شماره ی 087122 ج/93 مورخ 94/01/24 در حال حاضر 
خانم زهرا شعرباف اکبری ، مالک 2 دانگ پلاک ثبتی به شماره 600 فرعی از 10933 
و 10934 اصلی بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به متراژ 210 مترمربع عرصه 
و اعیان که در شماره دفتر املاک 821 صفحه 246 با شماره ثبت ملک 153157 
بصورت طلق به ثبت رسیده است و همچنین بر اساس سند تک برگ مالکیت به 
شماره ی 087121 ج/93 مورخ 94/01/24 در حال حاضر آقای محمدرضا شعرباف 
اکبری مالک 4 دانگ پلاک ثبتی به شماره 600 فرعی از 10933 و 10934 اصلی 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به متراژ 210 مترمربع عرصه و اعیان که در 
شماره دفتر املاک 410 صفحه 284 به شماره ثبت ملک 65855 بصورت طلق رسیده 

است می باشد .
7- قیمتی که مزایده از آن شروع می شود : با توجه به بررسی های به عمل آمده و 
با توجه به جمیع جهات و با توجه به وضعیت بازار مسکن ، ارزش ملک ثبتی فوق به 

شرح زیر اعلام می گردد :
1- مساحت عرصه بر اساس سند ارائه شده حدود 210 مترمربع برابر هر مترمربع 

23/100/000 کلا برابر 4/851/000/000 ریال معادل چهار میلیارد و هشتصد و پنجاه 
و یک میلیون ریال . 

برابر هر مترمربع  زیرزمین حدود 142 مترمربع  اعیان موجود  2- مساحت کل 
4/180/000 ریال کلا برابر 593/560/000 ریال معادل پانصد و نود وسه میلیون و 

پانصد و شصت هزار ریال .
3- مساحت کل اعیان موجود طبقه همکف حدود 136/50 مترمربع برابر هر مترمربع 
4/620/000 ریال کلا برابر 630/630/000 ریال معادل ششصد و سی میلیون و 

ششصد و سی هزار ریال .
4- مساحت کل اعیان موجود طبقه اول حدود 112 مترمربع برابر هر مترمربع 
برابر 517/440/000 ریال معادل پانصد و هفده میلیون و  4/620/000 ریال کلا 

چهارصد و چهل هزار ریال .
5- کلیه امتیازات و انشعابات آب و برق و گاز و کنتورها و متعلقات مربوطه و کل 
سازه ی حیاط ، کلا برابر 220/000/000 ریال معادل دویست و بیست میلیون ریال .

قیمت پایه بر اساس ارزش کل ششدانگ عرصه و اعیان ملک فوق الذکر ، بر اساس 
مجموع بندهای یک تا پنج فوق به مبلغ 6/812/300/000 ریال ) شش میلیارد و 

هشتصد و دوازده میلیون و سیصد هزار ریال ( برآورد و اعلام میگردد .
لذا با توجه به اسناد ارائه شده و بر اساس مالکیت 4 دانگ از 6 دانگ عرصه و اعیان 
ملک مذکور مربوط به اقای محمدرضا شعرباف اکبری ارزش سهم ایشان به مبلغ 
4/541/753/332 ریال معادل چهار میلیارد و پانصد و چهل و یک میلیون و هفتصد و 

پنجاه و سه هزار و سیصد و سی و دو ریال برآورد و اعلام می گردد .
تذکر مهم : لازم به ذکر است ارزش ملک فوق الذکر بر این اساس تعیین گردیده است 
. که نقل و انتقال آن هیچگونه منع قانونی نداشته و هیچگونه بدهی به بانک ها و سایر 
ادارات و سازمان ها و شرکت های دولتی و غیر دولتی ، اشخاص حقیقی و حقوقی و 

.... نداشته باشد .
با توجه به نوسانات قیمت سکه مقدار سهم قابل فروش حسب ماده 51 ق اا م در روز 

مزایده تعیین میگردد .
که مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ 97/05/15 ساعت 08/00 الی 08/30 صبح 
به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد 
بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی 
این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت 
پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می 
گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس و الباقی را قبل از 
یکماه پرداخت نماید . این آگهی یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم -حسن کاظمی

---------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیرمنقول ((

نوبت دوم
در پرونده کلاسه 970180 اجرای احکام ملک توقیف شده با مشخصات ذیل الذکر 
متعلق به آقای هاشم غفاری فرزند رضا که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده 
است در تاریخ 97/05/06 ساعت 10 الی 11 در دادگاه عمومی بخش کهک به آدرس 
استان قم - بخش کهک - دادگاه عمومی بخش کهک - دفتر اجرای احکام از طریق 

مزایده حضوری به فروش می رسد .
مشخصات ملک : 

1- موقعیت ملک : استان قم - بخش کهک - روستای دستگرد - پشت باغ سنگی 
جنب ساختمان آقای حبیبی تبار 

 2- مشخصات ثبتی : ندارد 
3- مشخصات عرصه و اعیان ملک :  ملکی به صورت چهاردیواری در انتهای کوچه 12 
متری با درب گاراژی به متراژ 770 مترمربع که در داخل آن یک ساختمان که سقف 
آن به صورت شیروانی و به متراژ اعیانی حدود 100 مترمربع و بنا به اظهارات مالک در 

اثر سیل سقف آن فروریخته و همچنین استخر ذخیره آبی وجود دارد.
4- ارزش کل ملک : بر اساس متراژ عرصه ، موقعیت و شوارع جانبی، مدارک مالکیت، 
مصالح موجود به مبلغ 1/400/000/000 ریال معادل یکصد و چهل میلیون تومان 

ارزیابی شده است.
لذا افرادی که قصد بازدید از ملک توقیف شده را دارند می توانند پنج روز مانده به 
مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند . قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می گردد . ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ 
و مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد.  این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه 

های محلی درج می گردد .
) م الف 16051(
منشی اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک

---------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول

موجب اجراییه صادره از شعبه 5 دادگاه خانواده شهرستان قم  ) 19 خانواده سابق ( که 
در شعبه 6 - اجرای احکام به شماره 6/96ج/878 ثبت گردیده لها خانم فاطمه سادات 

راوند علیه آقای ابوالفضل حاتمی جمکرانی محکوم علیه محکوم است به پرداخت 500 
قطعه سکه تمام بهار آزادی و سه سیر طلا و هزینه دادرسی 5/350/000 ریال در حق 
محکوم له و مبلغ /10/500/000 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت 
، محکوم لها در قبال طلب خود اقدام به معرفی ملک به پلاک ثبتی 371 فرعی از یک 

اصلی واقع در بخش 4 قم که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده : 
1- چگونگی اجرای قرار :

با عنایت به هماهنگی بعمل آمده با نماینده محکوم له پرونده ) آقای سید ناصر راوندی 
( در تاریخ 97/02/04 با ارائه دهندگی مشارالیه از محل بازدید و مشخص گردید که 
پلاک مذکور در انتهای مسیر شهرک قدس به سمت جمکران و در مجاورت خیابان 
موسوم به ظهور قرار گرفته است که بر اساس نامه شماره 34107 مورخ 96/12/22 
مسئول محترم امور بازداشتی ثبت منطقه یک قم سهم محکوم علیه پرونده به میزان 
8000 سهم بصورت مشاعی از 30716 سهم اعلام گردیده که بر این اساس و پس از 
بررسی های بعمل آمده گزارش کارشناسی و پاسخ سوالات مطروحه در نامه مذکور به 

شرح آتی بیان می گردد : 
2- نظریه کارشناس رسمی دادگستری به صلاحیت امور ثبتی :

الف ( به موجب یک فقره اظهار نامه ثبتی وارده به شماره 4058 مورخ 22/02/14 
شش دانگ پلاک 371 فرعی از یک اصلی ضمن رقبات دیگر از طرف آقایان ارباب رضا 
حاتمی و ارباب ایاز حاتمی و ابراهیم حاتمی هر یک نسبت به دو دانگ مشاع از شش 

دانگ تقاضای ثبت گردیده است .
ب( برابر دادنامه حصر وراثت شماره 956 مورخ 27/03/07 آقای ایاز حاتمی فوت 
نموده و وراث حین الفوتش 3 پسر و 4 دختر به نامهای محمدعلی ، ابراهیم ، علی ، 
زهرا  ،توران  ،فاطمه و هاجر شهرت همگی حاتمی و بانو خاتم حاتمی همسر متوفی 

معرفی شده اند .
ج ( آقای ابراهیم حاتمی مقدار یک دانگ مشاع از دو دانگ مورد مالکیت خود را به 
موجب سند رسمی پیوست پرونده به آقای مهدی حاج علی اکبر کاشانی انتقال قطعی 
داده و در موقع تحدید حدود جهت یک دانگ مشاع اخیر شماره 777 فرعی از 371 

فرعی از یک اصلی منظور گردیده است .
د( جریان ثبتی پلاک بالا به دفعات به دفاتر اسناد رسمی تهران و قم و سازمان مسکن 

و شهرسازی اعلام گردیده است .
ه ( برابر رای شماره 8413 مورخ 88/04/24 هیات حل اختلاف موضوع مواد 147 
و 148 اصلاحی قانون ثبت مقدار 146392 مترمربع از شش دانگ پلاک 371 فرعی 
از یک اصلی بخش 4 قم از طرف آقایان علی حاتمی خواه و محمد حاتمی و نقی و 
تقی حاتمی به آقای سید اصغر ناظم زاده واگذار شده که سند مالکیت آن بصورت 
مفروز تحت پلاک 3882 فرعی از 371 فرعی از یک اصلی به نامش صادر و تسلیم 

گردیده است .
و ( برابر سند قطعی شماره 83481 مورخ 94/06/30 دفترخانه 14 قم خانم معصومه 
تجر با وکالت آقای غلامرضا حاتمی جمکرانی تمامی 800 سهم مشاع از 30716 سهم 
مشاع که این مقدار برابر است با یک سهم از 5 سهم معادل دو دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک 371 فرعی از یک اصلی واقع در بخش 4 قم را به آقای ابوالفضل حاتمی جمکرانی 

انتقال قطعی داده است .
ز ( در خاتمه مقادیری نیز از طریق آراء هیات حل اختلاف منجر به صدور سند 
مالکیت مفروزی شده اند . منجمله مقداری بصورت قولنامه ای به شرکت تعاونی ثبت 
واگذار که تحت پلاک 3613 فرعی از 371 فرعی از یک اصلی منجر به صدور سند 
مالکیت شده همچنین وراث مرحوم ایاز که آقای علی حاتمی خواه احد از آنها می باشد 
در اجرای ماده 147 و 148 قانون ثبت سند مالکیت مفروزی از پلاک فوق را نموده که 
تحت پلاک 3614 فرعی از 371 فرعی از یک اصلی اسناد مالکیت آن نیز به نامشان 

صادر و تسلیم گردیده است .
یادآوری میشود نسبت به سند قطعی شماره 83481 مورخ 94/06/30 دفترخانه 
14 قم مورد خریداری آقای ابوالفضل حاتمی جمکرانی تاکنون سند مالکیت صادر 

نگردیده است .
3- نظریه کارشناس رسمی دادگستری با صلاحیت کشاورزی و منابع طبیعی :

با عنایت به بازدید مشترک صورت گرفته ، موقعیت اراضی نسبت به جمکران و شهر 
قم ، مساحت اراضی ، وضعیت سند مالکیت ، مشاعی و زراعی بودن اراضی و با توجه 
به تحقیقات محلی ارزش اراضی مذکور از قرار هر مترمربعی 600/000 ریال و جمعا 
به میزان 4/800/000/000 ) چهار میلیارد و هشتصد میلیون ( ریال برآورد می گردد .
ضمنا با توجه به نوسانات قیمت سکه مقدار سهم قابل فروش حسب ماده 51 ق اام 

در روز مزایده مشخص می گردد 
که مقرر گردید خودروی فوق الذکر در تاریخ 97/05/23 ساعت 08/30 الی 09/00 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با 
هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس 
و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید . این آگهی یک نوبت در یکی ار روزنامه های 

محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم -حسن کاظمی
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به مناسبت سالروز ولادت حضرت معصومه)س( 

دفاع از دین و ولایتمداری؛ آموزه های رفتاری کریمه اهل بیت)س(

حضرت فاطمه معصومه)س( بانوی با تقوا و گرانقدر جهان تشیع است که در دفاع 
از حریم ولایت نقش موثری ایفا کرد و به شفیعه روز محشر و کریمه اهل بیت 
شهرت یافت. نامگذاری روز ملی دختران در زاد روز ولادت آن حضرت، حرکتی 
نمادین برای رسیدن به جایگاه معنوی و الگوسازی از شخصیت ایشان برای زنان 
این مرز و بوم محسوب می شود.  اهل بیت پیامبر )ص( چهره های پرفروغی 
هستند که نامشان همچون ستارگانی درخشان در آسمان فضایل می درخشد. روز 
نخست ذیقعده 173 قمری با ولادت فرزندی از تبار رسول الله)ص( مدینه فروغی 
حال و هوای دیگری یافت و خانه پرمهر امام کاظم)ع( و نجمه خاتون، غرق سرور 
و شادمانی شد. دختری با نام فاطمه معصومه)س( دیده به جهان گشود و اینگونه 
در بوستان معنویت، نسیم سبز بشارت وزیدن گرفت.   این بانوی پرهیزگار در کنار 
پدر والامقام خویش به کسب علم و تقوا پرداخت و با بهترین صفت های انسانی 
آشنا شد، به گونه ای که در آن روزگار سرآمد زنان جامعه خویش بود و جایگاه 
والا و ارزشمندی نزد ائمه اطهار)ع( به ویژه امام رضا)ع( داشت.   جایگاه حضرت 
معصومه)ع( از چنان ارزشی برخوردار است که امام رضا)ع( درباره ایشان فرمودند: 
»فردی که فاطمه معصومه را زیارت کند بهشت برای او خواهد بود«.   همچنین امام 
جواد)ع( در این باره می فرماید: »شخصی که قبر عمه ام را در قم زیارت کند، بهشت 
برای او است«.   امام صادق )ع( نیز فرمود: »شخصی که حضرت)س( را زیارت کند 

در حالی که آگاه و متوجه شأن و منزلت او باشد به بهشت می رود.«
 از لقب های حضرت معصومه)س( می توان به »طاهره، حمیده، رشیده، تقیه، 
رضیه، مرضیه، سیده صدیقه، سیده نساء العالمین، محدثه، عابده و کریمه اهل بیت« 
اشاره کرد.  حضرت معصومه)ع( یک سال پس از هجرت امام رضا)ع( به مرو به 
منظور گسترش رسالت انبیاء به طرف خراسان حرکت کرد تا پیام مظلومیت برادر 
خویش را به مسلمانان برساند و اینگونه مخالفت خود و اهل بیت)ع( را با حکومت 
بنی عباس بیان کند. همین امر خشم حکومت را به شدت برانگیخت و هنگامی که 
کاروان حضرت معصومه)س( به شهر ساوه رسید، عده ای از مخالفان اهل بیت)ع( 
با حمایت ماموران حکومتی با کاروان این بانوی گرانقدر به جنگ پرداختند و تمامی 
مردان کاروان را به شهادت رساندند. حضرت معصومه)س( پس از این حادثه بیمار 

شد و سرانجام پس از تحمل 17 روز در 10 ربیع الثانی 201 هجری قمری در 28 
سالگی دیده از جهان فروبست و به دیار حق شتافت. 

جایگاه ارزشمند کریمه اهل بیت)ع( در میان شیعیان سبب شد تا شورایعالی 
انقلاب فرهنگی در 1385 خورشیدی روز میلاد ایشان را به عنوان »روز دختران« 

نامگذاری و زمینه های حضور فعال این قشر را در جامعه گوشزد کند. 
 پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت سالروز میلاد حضرت معصومه)س( 
و مقام شاخص این بانوی گرانقدر به گفت وگو با حجت الاسلام »محمد طاهر 
گِرایلی« مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان جنوبی، عضو هیات علمی حوزه 

علمیه و پژوهشگر حوزه دینی پرداخت.  
* ارج نهادن به مقام دختران با نامگذاری میلاد حضرت معصومه)س( به 

نام روز دختر
روز میلاد با سعادت حضرت معصومه)س( روز دختر نامگذاری شده که سرآغاز 
دهه کرامت است. در دین مبین اسلام دختران از جایگاه بسیار والایی برخوردارند 
و می توانند در عرصه های مختلف اجتماعی، فرهنگی و ... در جامعه حضور داشته 
باشند. دختران امروز، مادران فردا به شمار می روند که نقش آنان در تربیت فرزندان 
بسیار مهم و حساس است و در واقع ضامن سلامتی آینده جامعه محسوب می 
شوند. این روز فرصت مناسبی به شمار می رود تا دختران ایران اسلامی با الگوگیری 

از حضرت معصومه)س( بتوانند راه درست را برای زندگی خود انتخاب کنند. 
 * حضرت معصومه)س( امانتدار حجت خدا

حضرت معصومه)س( به مقام محدثه و عالِمه بودن رسیده است و از فضایل والای 
ایشان بسیاری از ائمه اطهار)ع( روایت هایی دارند. زیارتنامه  این حضرت)س( را 
علامه مجلسی در کتاب گران  بهای بحارالانوار نقل کرده است که مقدمه  آن بر پاکی 
روح، قلب و دور شدن از آلودگی های مختلف فکری، علمی، عملی و اخلاقی دلالت 
دارد. در بخشی دیگر از این زیارتنامه درباره ویژگی های فاطمه معصومه)س( با این 
مضمون آمده است که معصومه)س( از فرزندان و خاندان پاک پیامبر اکرم)ص( به 
شمار می رود. پاکی و طهارت آن بانو به واسطه فضایل نفسانی و عبودیت به دست 

آمده و همین امر سبب شده است تا به وی  لقب »معصومه« بدهند.  

* حضرت معصومه)س( راوی احادیث امامان معصوم)ع( 
امام جعفر صادق)ع( در دوران امامت خود به مردم آن روزگار مژده آمدن فرزندی 
را داده بود که وجودش موجب خیر و برکت برای آینده اسلام است. حضرت 
و همانند عمه خویش  به شمار می رفت  امامت  معصومه)س( شاگرد مکتب 
حضرت زینب)س( امانتدار حجت خدا و همواره یار و یاور برادر بزرگوارش امام 
رضا)ع( در تمامی مراحل زندگی بود و احادیث دیگر امامان را روایت می کرد. در 
فرهنگ اسلامی جایگاه راویان و محدثان علوم خاندان پیامبر)ص( دارای حرمت 
و نشان  دهنده  مرتبه علم و  آشنایی راوی با روایت های اهل  بیت)ع( است. فاطمه 
معصومه)س( مدرس علوم آل محمد)ص( بود و از همان دوران 9سالگی نقل 
حدیث می کرد به گونه ای برخی از علما نیز به حضور وی می آمدند و سوال می 
پرسیدند. این موضوع ادامه داشت تا اینکه امام رضا)ع( به طوس سفر کردند و بحث 

محدثه بودن حضرت معصومه )س( بیشتر جلوه نمایی کرد. 
 ** تبلیغ و نشر دین اسلام مهمترین هدف سفر حضرت معصومه)س( به ایران

یکی از مهمترین اهداف سفر حضرت معصومه)س( به ایران تبلیغ و نشر دین 
اسلام بود. ایشان به خوبی می دانست موقعیت امام رضا)ع( در دستگاه خلافت 
مأمون فرصت خوبی برای تبیین ارزش های دینی است، بنابراین در مسیر سفر 
به ایران از هیچ فرصتی برای تبلیغ امامت و مذهب تشیع فرو گذاری نکرد و بر 
این پایه می توان سفر حضرت معصومه)س( به ایران را فرصتی دانست که با برملا 
کردن ظلم و ستم عباسیان نقاب از چهره نفاق مامون نیز برداشت. سفر حضرت 
معصومه)س( برای دیدار برادر ناتمام ماند و با رحلت خود مسیر احیای دین به گونه 
ای دیگر طراحی شد و قم به عنوان مهمترین پایگاه نشر پیام الهی و دین اسلام 
تثبیت شد. باید گفت فاطمه معصومه)س( در مرحله بالایی از عصمت و طهارت قرار 

داشت و همه علم لُدنی خود را دایه دار ولایت مداری می دانست. 
 * زیارت قبور اهل بیت)ع( جهت ارتباط معنوی با پروردگار

زیارت ارتباطی معنوی و از نشانه های شیعه در فرهنگ دینی و اسلامی است. 
همچنین در مکتب جامع و حیات  بخش اسلام، زیارت مقدمه  درک معارف الهی و 
مفاهیم والای قرآن محسوب می شود. توسل می تواند فراهم  کننده  زمینه و توفیق 
فهم کلام الهی باشد. در این میان حضرت معصومه)س( در عرصه عبادت و راز و نیاز 
زبانزد خاص و عام بود و اینک پس از گذشت هزاران سال از هجرت این بزرگوار به 
شهر قم آرامگاه ایشان با عنوان »بیت النور« شناخته می شود و هر زایری را تحت 
تاثیر معنوی خود قرار می دهد که اینها همه به دلیل ایمان، علم، اخلاص، خضوع و 

خشوع آن بنده  برگزیده  خدای متعال است. 
 * ترویج بی حجابی مهم ترین توطئه دشمنان اسلام

دشمنان همواره به فکر ضربه زدن به جامعه اسلامی هستند و برای منافع خود 
از راهی وارد می شوند. هدف گرفتن جوانان و سوء استفاده از افکار و اندیشه های 
آنان از جمله توطئه های شوم آنان به شمار می رود. دختران جامعه اسلامی باید 
هوشیار باشند تا دشمن در این راستا با شکست روبرو شود. ترویج بی حجابی از 
مهمترین کارهای آنان است تا اینگونه پوشش های غربی و بی حجابی را در جامعه به 
 ویژه در میان نسل جوان گسترش دهند. درک ابعاد وجودی حضرت معصومه)س( 
و رسیدن به جایگاه معنوی ایشان، ضرورت تعیین راهکارهایی را برای پیاده کردن 
آن در جامعه مشخص می سازد تا بانوان به  ویژه دختران با الگوبرداری از کریمه 
اهل بیت)ع(، مظهر عفاف، تقوا و حیا باشند. بنابراین راه شکوفایی و رشد، شناخت 

الگوهای کامل و نمونه اسلامی همچون فاطمه معصومه)س( است. 
 * نقش رسانه ها در شناساندن ویژگی های حضرت معصومه)س( 

شناساندن ویژگی های شخصیتی این بانوی بزرگوار که دارای صفات الهی است به 
جامعه اسلامی به خصوص بانوان در سطح اجتماع لازم و ضروری است زیرا بسیاری 
از آنها به دلایلی شناخت کافی ندارند. در این میان نقش رسانه ها بسیار مهم و حایز 
اهمیت است که باید با نشان دادن مراسم خاص مربوط به ولادت و رحلت حضرت 
معصومه)س( به ویژگی های خاص ایشان بپردازد تا جوانان جذب شخصیت سرشار 

از پاکی و صداقت آن حضرت)س( شوند.

اجتماعی6

سید علی خمینی: 

مساجدپشتوانهاصلینظامهستند
نوه بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی با اشاره به اهمیت مسجد به عنوان کانون اصلی 
شکل گیری انقلاب اسلامی گفت: مساجد پشتوانه اصلی نظام و رهبر معظم انقلاب 
هستند.  حجت الاسلام والمسلمین سید علی خمینی،  جمعه شب در »آیین رونمایی 
از پوستر فراخوان چهل مسجد شاخص کشور« در مسجد چهار مردان قم، اظهار 
داشت: امروز مقداری تاثیرگذاری مساجد کم رنگ شده و این مساله وظیفه سنگینی را 
متوجه همه انسان های انقلابی و متدین می کند. وی تاکید کرد: باید تلاش کنیم هم 
خودمان با مسجد انس و الفت پیدا کنیم و هم نسل جوان را با این مکان مقدس هرچه 
بیشتر آشنا نماییم. نوه امام راحل ضمن قدردانی از دست اندرکاران برگزاری این برنامه 
فرهنگی افزود: این برنامه یک حرکت مناسب و آغاز دوباره ای برای جلب توجه مردم و 
مسئولان به جایگاه مهم و حساس مساجد خواهد بود . وی با بیان این که همگان باید 
بیش از پیش خود را به مسجد نزدیک کنند، افزود: همان گونه که در ابتدای انقلاب 
مساجد کانون هویت انقلابی بودند، اکنون که 40سال گذشته باید باز هم پایگاه و کانون 

اصلی انقلابی گری، انقلابی بودن و زنده نگه داشتن آرمان های انقلاب باشند.
* دشمن درصدد مایوس کردن مردم از نظام اسلامی است

عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه نیز در این آیین با تاکید بر ضرورت تقویت 
روحیه امید و نشاط در جامعه گفت: دشمن درصدد ایجاد یاس و ناامیدی در مردم و 
دلسردی آنها از نظام است. حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی اظهار داشت: ایجاد 
یاس و ناامیدی خواسته دشمن است، ولی ما نیز در سخنرانی ها به آن دامن نزنیم. وی 
با بیان این که مسئولان در حال تلاش برای بهبود اوضاع اقتصادی کشور هستند، افزود: 
بخشی از عوامل آشفتگی های اقتصادی خارجی است و آمریکا با خروج از برجام یک 
سری تحریم ها و محدودیت هایی را ایجاد کرده و به برخی از دولت ها متوسل شده تا 
به ایران ضربه وارد کند. استاد حوزه علمیه قم بخشی از علت مشکلات اقتصادی را ناشی 
از عوامل داخلی دانست. رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم 
نیز در این آیین با اشاره به این که مسجد، کانون مبارزه با رژیم ستم شاهی بود گفت: 
از این رو شورای هیات های مذهبی کشور به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اقدام به معرفی 40 مسجد شاخص کشور که نقش پر رنگی در حرکت های انقلابی 
داشتند، نموده است.  حسن مالکی نژاد، معرفی و تبیین استانداردهای مسجد فعال 
و انقلابی، شناسایی و معرفی این مساجد به عنوان الگو به سایر مساجد، ایجاد انگیره 
جهت حرکت مساجد به سمت مساجد انقلابی و جذب نسل جوان و کمک به قشرهای 
آسیب پذیر را از اهداف این برنامه فرهنگی عنوان کرد و افزود: معرفی مساجد شاخص 
از مجموعه برنامه های جشنواره فرهنگی چله سرو می باشد که به مناسبت چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب تدارک دیده شده است.  وی با اشاره به مسجد چهار مردان قم، 
این مکان مقدس را به دلیل حضور حضرت امام)ره( و دادن رای در 12فروردین 58، 
یکی از مهمترین مساجد کشور دانست و افزود: به همین جهت این مسجد نخستین 
مسجد شاخص خواهد بود و 39مسجد دیگر در مناطق مختلف کشور نیز تا ایام الله 

دهه فجر به عنوان شاخص معرفی خواهند شد.

معاون میراث فرهنگی قم :

»کوشکدربر«قممرمتواحیامیشود
 معاون میراث فرهنگی قم گفت : کوشک دربر روستای ویریچ از توابع بخش کهک 

استان قم مرمت و احیا می شود.
عمار کاوسی از تبدیل »کوشک دربر« به باغ تالار خبر داد و افزود: عملیات مرمت این 

کوشک تاریخی شروع شده و این مکان به زودی به باغ تالار تبدیل می شود.
کاوسی ادامه داد: کوشک دربر از خانه   - باغ های تاریخی قم به شمار می رود که قدمت 
آن به دوره قاجار می رسد؛ این خانه اخیراً در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده 
و مراتب ثبت آن از سوی دکتر مونسان، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث 
فرهنگی به استاندار قم ابلاغ شده است. او افزود: کوشک دربر  در بخش کهک واقع 
شده که این بخش دارای آب و هوایی معتدل و به عنوان قطب گردشگری استان مطرح 
است و با تبدیل این کوشک به باغ - تالار می تواند به عنوان یکی از جاذبه های جدید 
گردشگری قم مطرح شود. او گفت: مرمت این اثر تاریخی با مشارکت مالک و اداره 
کل میراث فرهنگی قم و از محل اعتبارات ملی شروع شده است. کاوسی تصریح کرد: 
مالکان خانه های قدیمی نگران ثبت خانه های خود نباشند چرا که بهترین و مناسب 
ترین راه برای حفظ و نگهداری خانه های تاریخی، ثبت در فهرست آثار ملی است و 

این اتفاق را برای هر کدام از بناهای تاریخی یک ارزش فرهنگی محسوب می شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد

واگذاریمدیریتبهرهبرداریدریاچهنمک
بهاستانقم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: اگرچه دریاچه نمک بین چند 
استان سمنان، اصفهان و قم مشترک است، اما مدیریت بهره برداری از آن به استان قم 
واگذار شده است، اما راه دسترسی از قم به سمت دریاچه نمک نداریم و ایجاد چنین 
راه دسترسی ضروری است. استان قم گرچه که یک استان صنعتی در کشور به شمار 
نمی رود، اما واحدهای صنعتی زیادی در چند سال اخیر در این استان راه اندازی شده 
است. بخش صنعت در استان قم روند رو به رشدی دارد و این بخش اشتغال زایی زیادی 
را برای جوانان در این استان به دنبال داشته است. برای اطلاع از وضعیت بخش صنعت 
استان قم و آینده این صنعت با محمود سیجانی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 

استان قم  به گفت و گو پرداختیم که در ادامه می خوانید.
 * استقرار صنایع جدید در استان قم بر چه اساس است؟

یک سری اسناد بالادستی در استان قم داریم که از جمله این اسناد، سند آمایش و 
سند توسعه است و یکی از تکالیف این سند، استقرار صنایع کم آب بر در استان است. در 
راستای اجرای این سند با برخی از سرمایه گذاری ها در قم به دلیل کم آبی موافقت نشد. 
از استقرار صنایعی در استان قم حمایت می کنیم که دانش بنیان باشند، زنجیره های 
تولید را تکمیل کنند، برای محیط زیست مضر نباشند و از بازچرخانی آب استفاده کنند.

 * دولت چه حمایت هایی از واحدهای تولیدی در استان قم داشت؟
در سه ماهه نخست سال جاری با حمایت دولت شاهد راه اندازی و توسعه 47 واحد 
تولیدی در استان بودیم و در سال گذشته 900 میلیارد تسهیلات به واحدهای تولیدی 
از جمله 770 میلیارد تومان به بخش صنعت و 47 میلیارد تومان به بخش گردشگری 
پرداخت شد. سال گذشته طرح رونق تولید برای تامین سرمایه ثابت، سرمایه در گردش 
و تعمیر و تجهیز واحدهای تولیدی در استان قم اجرا شد، کمیته ای برای نظارت بر این 
طرح در استان تشکیل دادیم تا وضعیت اجرای طرح رونق تولید را در واحدهای تولیدی 
قم رصد کند، اعضای این کمیته از 61 واحد تولیدی در استان بازدید کردند که این 
واحدها در قالب طرح رونق تولید 111 میلیارد تومان تسهیلات گرفته بودند، پرداخت 
این تسهیلات موجب تثبیت اشتغال دو هزار و 900 نفر و ایجاد اشتغال جدید برای 
134 نفر در این 61 واحد شد. همیشه در مناسبت های مختلف شاهد برگزاری مراسم 
افتتاح پروژه های صنعتی در استان قم هستیم و گاهی رئیس مجلس شورای اسلامی در 
این مراسم ها حضور پیدا می کند، امیدواریم که این روند در آینده هم تداوم داشته باشد.

 * چه برنامه ای برای تبلیغ کالاهای تولیدی استان قم دارید؟
در این استان بسیاری از کالاهای خاص همچون موتورسیکلت برقی و شیرآلات 
اتوماتیک آب در حال تولید است، باید همه دستگاه ها برای ترویج مصرف کالاهای 
داخلی از جمله کالاهای استان قم تلاش کنند، استاندار قم نیز اولویت کار خود را تبلیغ 
کالاهای داخلی گذاشته است. بسیاری از کالاهای مصرفی در پروژه های عمرانی استان 
قم قابل تولید است، مجموعه ای از کالاهای تولیدی استان در سایت سازمان صنعت، 

معدن و تجارت استان قم معرفی شدند.
 * برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم برای تنظیم بازار چیست؟
تنظیم بازار از جمله وظایف این سازمان است و کارگروه استانی تنظیم بازار به ریاست 
استاندار قم برگزار می شود، نظارت خودمان را بر واحدهای توزیعی در استان داریم، البته 

باید هم منافع مردم و هم منافع صنوف لحاظ شود.
 * شهرک صنوف قم در چه وضعیتی قرار دارد؟

این شهر دارای شهرک صنوف است که بسیاری از صنوف به آن انتقال یافتند، برخی از 
صنوفی که در شهر قم برای مردم مزاحمت دارد، باید به خارج از این شهر انتقال پیدا کند. 
در این راستا بنکداران مواد غذایی شهر قم به شهرک چاپ و نشر در مجاورت اتوبان قم تهران 

انتقال پیدا می کنند تا از موقعیت این اتوبان به عنوان شاهراه ارتباطی کشور استفاده کنند.
 * وضعیت بخش معدن در استان قم چگونه است؟

این استان یک درصد مساحت کشور را دارد، اما دو درصد ذخایر معدنی کشور در 
استان قم است، البته این استان، یک استان معدنی نیست، اما اگر زیرساخت های 
لازم برای بهره برداری از معادن استان قم فراهم شود، شاهد تحول در بخش معدن 
این استان خواهیم بود. نیازمند ایجاد یک مسیر دسترسی از شهر قم به دریاچه نمک 
هستیم و در صورت تامین اعتبار با کمک بخش خصوصی این مسیر ایجاد خواهد شد، 

بسیاری از مواد استراتژیک معدنی از دریاچه نمک قابل استخراج است.
 * موضوع بهره برداری از ذخایر دریاچه نمک چه سرانجامی داشت؟

اگرچه این دریاچه بین چند استان سمنان، اصفهان و قم مشترک است، اما مدیریت 
بهره برداری از آن به استان قم واگذار شده است، اما راه دسترسی از قم به سمت دریاچه 
نمک نداریم و ایجاد چنین راه دسترسی ضروری است، البته در کنار بحث استفاده 
اقتصادی از دریاچه نمک به بحث گردشگری در این دریاچه هم توجه خواهیم داشت.

 *برنامه شما برای حمایت از بخش خصوصی و تشکل های مرتبط با این 
بخش چیست؟

سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از تشکل های خصوصی حمایت می کند 
و از توان آن ها کمک می گیرد و ارتباطات خوبی را با این تشکل ها دارد، تشکل های 

خصوصی باید اقدامات سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم را نقد کنند.

رئیس سازمان هواشناسی کشور با تاکید بر اینکه 
ایران در یک منطقه خشک و نیمه خشک واقع 
شده است؛ مهمترین راهکار خروج از بحران آب را 
پذیرش شرایط اقلیمی ایران دانست و گفت: همه 
باید بپذیریم که کشور ما کم آب است چون میانگین 
بارش سالانه ایران کمتر از یک سوم میانگین جهانی 
است همچنین باید با توجه به این کم آبی طرح های 

توسعه ای را مورد بازنگری قرار دهیم. 
پدیده  وقوع  بارها  از  پیش  که  پرهیزکار  داوود 
گرمایش جهانی و تغییر اقلیم را در ایران تایید و 
کم بارش های پی در پی و خشکسالی های مکرر را 
هم به عنوان پیامد مخاطره آمیز این پدیده عنوان 
کرده است در گفت وگو با ایسنا، در مورد بحران 
آب و راه حل های خروج از آن اظهار کرد: کم آبی 
در کشور ما پدیده جدید و نوظهوری نیست بلکه 
یا سه هزار ساله دارد. علت آن هم  سابقه ای دو 
معلوم است چون منطقه ای که ما در آن استقرار 
داریم یک منطقه خشک و نیمه خشک است و 
کشور ما در عرض 30 درجه در نیمکره شمالی و 
جنوبی قرار دارد و تحت تاثیر جریانات جوی عظیم 

است و اجازه رشد ابر به آن داده نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه باید شرایط اقلیمی ایران را 
بپذیریم و دست از مبارزه با آن برداریم، گفت: آنچه 
در منطقه خشک و نیمه خشک ارزش حیاتی پیدا 
می کند، »آب« است؛ بویژه در شرایطی که کشور 
دچار خشکسالی هم است و در 11 سال گذشته 
میانگین بارش سالانه این سرزمین به بالای نرمال 

نرسیده است.
رئیس سازمان هواشناسی با اشاره به عملکرد بهتر 

پیشینیان در سازگاری با اقلیم ایران تصریح کرد: 
گذشتگان ما به شرایط جغرافیایی و موقعیت اقلیمی 
مناطق  در  علت  همین  به  و  بودند  واقف  کشور 
کویری از قنات استفاده می کردند تا تبخیر و تعرق 
آب را به حداقل ممکن برسانند این درحالیست که 
ما امروزه از کانال که میزان تبخیر و تعرق آب را بالا 
می برد، استفاده می کنیم. این نشانه ها حاکی از آن 
است که در گذشته قدر آب را بهتر از ما می دانستند 

و در مصرف آن مدیریت خوبی داشتند.
پرهیزکار با بیان اینکه متاسفانه ما در سال های 
اخیر در »مصرف« مدیریت نداشتیم، تاکید کرد: 
بخش زیادی از مشکلات حاضر در حوضه های آبریز 
دریاچه ارومیه، کرخه، کارون همچنین زاینده رود 
ناشی از بی توجهی به مصرف بهینه منابع آبی است. 
اقلیم  به عبارت  دقیق تر بی توجهی به توان خرد 

منطقه باعث ایجاد چنین مشکلاتی شده است.
وی افزود: اگر توسعه در امور کشاورزی ، شهرسازی 
باشد،  منطقه  اقلیم  توان خرد  از  بیش  و صنایع 
توسعه ناپایدار شکل می گیرد و مشکلات حادی 
ایجاد خواهد شد. رئیس سازمان هواشناسی کشور 
در ادامه در پاسخ به این پرسش که برای برون رفت 
از بحران آب کشور چه راهکار و پیشنهادی دارید؟ 
است که همه  این  کار  مهمترین  و  اولین  گفت: 
بپذیریم کشور ما یک کشور کم آب است و حتی در 
سال های پر بارش نیز باید به این کم آبی و خشکی 
منطقه واقف باشیم، چون میانگین بارش سالانه 

ایران کمتر از یک سوم میانگین جهانی است.
پرهیزکار افزود: راه دوم برای خروج از بحران آب 
این است که تمام طرح های توسعه ای را با توجه به 

پدیده تغییر اقلیم رخ داده در ایران بازنگری کنیم 
و توان خرداقلیم را در طرح های توسعه ای مد نظر 
قرار دهیم و اگر یک منطقه توان بارگذاری جدید را 
ندارد از اجرای طرح های توسعه ای خودداری کنیم.

وی در پایان با اشاره به ضرورت فرهنگ سازی در 
حوزه کمبود آب تاکید کرد: پیشنهاد سوم آن  است 
که در این زمینه فرهنگسازی صورت گیرد تا همه 
نسبت به آب احساس مسئولیت کنیم و حتی لازم 
است در برخی مناطق ایران، قوانین سختگیرانه ای 
وضع و اعمال شود تا از هدر رفت آب جلوگیری 
کنیم. مشابه آنچه که در جنوب آمریکا اتفاق افتاده و 
پلیس آب شکل گرفته است تا قوانین مصرف بهینه 

آب در تمامی حوزه ها به درستی اجرا شود.

رئیس سازمان هواشناسی کشور:

راهکارحل»بحرانآب«پذیرشکمآبیایراناست

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی  اعلام کرد

افزایش104درصدیحقوقمستمریبگیراندردولتتدبیروامید

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی گفت: حقوق مستمری بگیران این سازمان در 
پنج سال گذشته از دوره خدمت دولت تدبیر و امید نزدیک به 104 درصد افزایش 

داشته است. 
، سید تقی نوربخش روز شنبه در آئین بهره برداری از درمانگاه تامین اجتماعی 
آران و بیدگل بیان کرد: حمایت های دولت و افزایش های اعمال شده، بخشی از 
کم توجهی ها نسبت به حقوق مستمری بگیران در گذشته را جبران کرده اما هنوز 

کافی نیست و باید تلاش بیشتری صورت بگیرد. 
وی با اشاره به افزایش 19 درصدی حداقل دریافتی مستمری بگیران و 13.5 

درصدی سایر سطوح سازمان تامین اجتماعی افزود: این افزایش بیشتر از نرخ تورم 
بوده است. 

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی بیان کرد: امسال ماهانه 50 هزار میلیارد ریال 
جهت پرداخت حقوق مستمری بگیران و بیمه بیکاری پرداخت شده که 47 هزار 
میلیارد ریال جهت مستمری و سه هزار میلیارد ریال جهت بیمه بیکاری بوده است، 

در شرایطی که این سازمان بدون اتکا به منابع عمومی کشور اداره می شود. 
او اضافه کرد: مهمترین رویداد با تلاش دولت و مجلس شورای اسلامی برای سال 
جاری تصویب آیین نامه اجرایی تبصره 5 قانون بودجه بود که در قالب آن بودجه 

ای به سازمان تامین اجتماعی تخصیص یافته است. 
نوربخش عنوان کرد: بخشی از بدهی های دولت با این بودجه تهاتر می شود که 
بطور قطع در ارتقای کمی و کیفی خدمات سازمان تامین اجتماعی نقش مهمی 

خواهد داشت. 
وی همچنین گفت: با توجه به جنگ اقتصادی دشمن، از 6 ماه پیش در سازمان 
تامین اجتماعی ستادی تشکیل و همه پیش بینی ها جهت تضمین مسائل درمانی 

و بیمه ای افراد زیر پوشش صورت گرفته است و جای نگرانی نیست. 
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی بیان کرد: هم اکنون نزدیک به 41 میلیون و 
200 هزار نفر )برابر با نیمی از جمعیت کشور( از جمله 6 میلیون مستمری بگیر 
اصلی و تبعی زیر پوشش هستند و این سازمان موظف به پرداخت مستمری تامین 

درمان، سفرهای زیارتی، هزینه های کفن و دفن و بن های خوار و بار است. 
به گزارش ایرنا، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی برای حضور در آیین بهره 
برداری از درمانگاه تامین اجتماعی حضرت ابوالفضل )ع( آران و بیدگل با زیربنای 
2 هزار و 600 مترمربع به ارزش 150 میلیارد ریال و راه اندازی شعبه 2 تامین 
اجتماعی کاشان در منطقه راوند این شهرستان به منطقه شمال استان اصفهان 

سفر کرده است. 
به گفته نوربخش، 50 طرح در نقاط کم برخوردار 22 استان با ارزش 2 هزار 

و 500 میلیارد ریال به مناسبت هفته تامین اجتماعی به بهره برداری می رسد.






